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UREDNIŠKI NAGOVOR
 K A Z A L O  

ROK ZA ODDAJO ČLANKOV ZA NASLEDNJO ŠTEVILKO JE 5. 12. 2023!
ZA VSEBINO ČLANKOV V OBRHU ODGOVARJAJO AVTORJI SAMI.
STALIŠČE V VSEBINAH POSAMEZNIH PRISPEVKOV NI NUJNO
TUDI STALIŠČE UREDNIŠKEGA ODBORA ALI IZDAJATELJA
NEKATERI ČLANKI V GLASILU NISO LEKTORIRANI!

Splošna navodila in pravila za pripravo člankov: 
• Tekstovni del članka naj bo napisan in posredovan v elektronski obliki v 
programu word. • Ime dokumenta naj bo enako, kot je naslov članka. • Vsi 
teksti morajo biti podpisani s polnim imenom in priimkom. • Fotografi-
je in drugo slikovno gradivo mora biti pripravljeno v digitalni obliki v jpg 
formatu, ločljivosti 300 dpi in velikosti 1MB ali več. Slikovno gradivo naj 
bo posredovano samostojno in ne vstavljeno v wordov dokument. Pred-
vsem pa naj fotografije ne bodo prenesene direktno s FB ali drugih splet-
nih strani, ker take niso tehnično ustrezne za tisk. • K fotografijam je po-
trebno priložiti besedilo (kdo, oz. kaj je na fotografiji) ter obvezno navesti 
avtorja fotografije oziroma, če avtor ni znan, ime tistega, ki fotografijo 
hrani oziroma poseduje. • Seznam fotografij s podatki naj bo napisan na 
koncu članka, na katerega se slikovno gradivo nanaša. • Priporočena in 
zaželena dolžina tekstov je od 2.000 do največ 5.500 znakov s presledki 
ter priporočena ena ali največ dve fotografiji oz. slikovni prilogi. • Izjeme 
so intervjuji, predstavitev oseb in krajev, potopisi in razni strokovni član-
ki, ki potrebujejo obsežnejšo razlago. Ti teksti lahko vsebujejo do največ 
10.000 znakov s presledki ter največ 3 fotografije oz. slikovne priloge. • Če 

OBRH – JAVNO GLASILO OBČINE LOŠKA DOLINA 
Prejmejo ga brezplačno vsa gospodinjstva v občini Loška dolina. • Naročniki izven občine Loška dolina plačajo letno naročnino 
10 € • Naklada 1550 izvodov. • Uredniški odbor: Andreja Buh, Janja Urbiha, Mario Žnidaršič, Karmen Bajec, Danica Petrovič, Mate-
ja Šoštarič, Nives Pišek • Odgovorni urednik: Miha Razdrih • Naslov uredništva: Loška dolina, Cesta Notranjskega odreda 2, 1386 
Stari trg pri Ložu. • E-naslov: obcina@loskadolina.si • Telefon: 01 705 06 70 • www.loskadolina.si • naslovnica: Francka Sterle 
in Marica Pintar na pohodu po Loški dolini • fotografija na naslovnici: Edo Šega • Avtor križanke: Matjaž Hladnik • Oblikovanje: 
Polonca Strman • tisk: Abakos d.o.o.

je fotografij priloženih več, kot jih lahko vstavimo k članku, si uredništvo 
pridržuje pravico, da ne objavi vseh. Uredništvo si pridržuje tudi pravico 
do neobjave ali krajšanja člankov, ki niso v skladu s predpisano dolžino. 
Prav tako ne objavi tistih, ki niso v skladu s programsko zasnovo glasila 
in ne sodijo v nobeno od rubrik. Uredniški odbor bo presodil kateri članki 
bodo objavljeni! Pridružujemo si pravico, da članke zavrnemo. Hvala za 
razumevanje.

Navodila za prispevke v rubriki Pisma bralcev: 
• Tekst naj ne presega 3.000 znakov s presledki in največ eno slikovno 
prilogo • Vsebina naj bo omejena na tematiko, ki se nanaša izključno na 
Loško dolino, za vse druge teme si uredništvo pridružuje pravico, da jih 
ne objavi. • Teksti z žaljivo ali sovražno vsebino ne bodo objavljeni. • Ured-
niški odbor si pridržuje tudi pravico, da morebitno polemiko na določeno 
temo, ki bi se nerazumno razvijala v več zaporednih številkah, omeji oz. jo 
prekine. • Besedilo mora biti podpisano s polnim imenom in priimkom. • 
Dopisan mora biti tudi naslov in telefonska številka, z namenom, da lahko 
preverimo istovetnost pisca.• Za vsebino in resničnost navedb odgovarja 
izključno avtor sam. 

Navodila za prispevke v rubriki Svetniška stran: 
• Vsem svetnicam in svetnikom je enako odmerjen prostor. Teksti so lahko 
dolgi maksimalno 2800 znakov s presledki in ena osebna oz. portretna 
fotografija. V primeru, da je tekst daljši od predpisanega obsega, ne bo ob-
javljen oz. bo vrnjen v krajšanje.

Spoštovane bralke, cenjeni bralci 
in soustvarjalci glasila Obrh!
Vem, sliši se čudno, a sem vesel, da moram spet napisati, da v 
tokratno številko našega glasila nismo mogli uvrstiti vseh pre-
jetih prispevkov. To namreč pomeni, da se v Loški dolini veliko 
dogaja in da nam pridno pošiljate vaše prispevke. Ne zamerite 
torej, če mora kak manj aktualen prispevek počakati do nasledn-
je izdaje. Zadnji letošnji Obrh bo, če bo vse po sreči, izšel še pred 
koncem leta in v njem bodo tudi članki, ki smo jih prihranili. V 
pozno jesenski številki, ki je pred vami, pa boste našli vse o praz-
novanju občinskega praznika in o nagrajencih. Pa zelo zanimiv 
intervju s Francem Zabukovcem – Bunkarjem. Veseli me, da 
boste lahko uživali v poročilu o arheoloških izkopavanjih pri nas 
ter prebirali o risu, ki je ena od treh pri nas živečih zveri. Pa še 
kopico drugih zanimivosti boste lahko izvedeli. Po dolgem času 
tudi nekaj o športu pri nas. Andreja Buh je na socialnih omrežjih 
našla informacije o odmevnejših rezultatih naših športnikov 
in jih popisala v krajšem članku. Želeli bi si, da nam v prihodnje 
sami pošljete poročila, fotografije in članke o vaših uspehih. Ne 
samo športnih. Želimo si več vsebin tudi z drugih področjih, kot 
so gospodarstvo in pastorala. Samo tako bomo lahko predstavili 
celotno sliko življenja pri nas. Vem kaj boste rekli. Saj še tega kar 
dobite ne morete stlačiti noter! Se bomo potrudili. Obljubim. 
Če bo potrebno bomo občinskemu svetu predlagali, naj nam 
nakloni dovolj sredstev za kakšno dodatno številko letno. Hvala 
tudi za opozorila na napake, ki jih najdete. Kljub temu, da se tru-
dimo, da bi jih bilo čim manj, se nam včasih kakšna zgodi. Tudi 
slovnična. Nekateri članki, iz takih in drugačnih razlogov, niso 
lektorirani. Veliko dela nas še čaka. Računam na vašo pomoč. 
Medtem, ko boste vi prebirali vsebine, ki so pred vami, bomo mi 
že pripravljali praznično izdajo. Pošljite nam vaše čestitke in lepe 
želje, ki bi jih radi delili z ostalimi občani in bralci po Sloveniji in 
tujini. Ja, kar nekaj izvodov našega glasila z veseljem pošiljamo 
preko meja naše občine. Če tudi vi poznate koga, ki bi Obrh rad 
dobival, nam pošljite njegov naslov. Dodali ga bomo na našo listo 
naročnikov. 

Želim vam lepo in karseda mirno obdobje,
ki je pred nami. 

Rok za oddajo člankov za naslednjo številko
je že 5. december, zato le pohitite!

Miha Razdrih, urednik
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Na slavnostni seji občinskega sveta ob občinskem prazni-
ku Loške doline, 19. 10. 2023, je župan Matjaž Antončič, 
podelil vrsto priznanj zaslužnim posameznikom in skupi-
nam. S svojim prihodom so dogodek počastili visoki gostje, 
poslanci Državnega zbora g. Zoran Mojškerc, dr. Martin 
Premk, g. Bojan Čebela, župan občine Bloke g. Jože Doles, 

NA SVEČANI SEJI 
OBČINSKEGA SVETA 
OBČINE LOŠKA DOLINA 
JE GOVORIL TUDI ŽUPAN 
MATJAŽ ANTONČIČ. 
OBJAVLJAMO NJEGOV 
GOVOR.

SLAVNOSTNA SEJA OBČINE LOŠKA DOLINA

BESEDILO IN FOTOGRAFIJE:

Mario Žnidaršič

župan občine Ribnica g. Samo Pogorelc, župan občine 
Loški potok g. Simon Debeljak, načelnica Upravne enote 
Cerknica ga. Valentina Palčič Petrič, podžupanji občine 
Loška dolina ga. magistrica Armida Bavec in ga. Romana 
Zakrajšek, podžupan občine Sodražica g. Ernest Pirnat, 
podžupan občine Ilirska Bistrica g. Boštjan Kerma ter pov-
eljnik Regijskega štaba Civilne zaščite za Notranjsko ter 
Državljan Evrope 2023 g. Sandi Curk. Zlati grb občine je 
prejel Benjamin Žnidaršič za izjemne dosežke na gospo-
darskem, kulturnem, razvojnem, vzgojno-izobraževalnem, 
športnem, naravovarstvenem, humanitarnem in prostovol-
jnem področju, Srebrnega Peter Troha, Sonja Jozelj in Boris 
Koren, Bronasti grb je šel v roke Antonu Kirasiću in Francu 
Sterletu. Županovi priznanji pa sta letos prejela Lovro 
Urbiha in Društvo podeželske mladine Loška dolina. Na 
slovesnosti so tradicionalno podelili priznanja tudi najbolj 
urejenim krajem v občini. Dogodek je popestril kulturni 
program, v katerem so nastopili: Anamarija Štefančič, 
kvartet pihal Pihalnega orkestra Kovinoplastike Lož, Ana 
Porok, Urban Peček, Plesna skupina Evora in Frenk Nova. 
Program je vodila Zala Žnidaršič. 

Spoštovane občanke, cenjeni 
občani, članice in člani občins-
kega sveta ter že prej omenjeni 
visoki gostje in občinski nagra-
jenci – prisrčno dobrodošli na 
praznovanju praznika občine 
Loška dolina tudi z moje strani. 

Občinski praznik je dan, ko se 
zazremo v preteklost, ko so naši 
predniki na kulturnem, športnem, 
gospodarskem in ostalih področjih 
oblikovali našo in vašo občino Loško 
dolino. 

Občina šteje že skoraj 3 desetletja, 
natančneje 29. let. V vseh teh letih 
smo doživljali vzpone in padce. Ob 
tem se nam včasih porajajo vprašan-

ja, kaj bi lahko storili drugače, bolje. 
O nekaterih preteklih odločitvah, ki 
so se izkazale za »ne ravno prave« 
pravzaprav ni dobro preveč razmišl-
jati, izgubljati besed in energije – je 
pa prav, da so nam v opomin, zakaj 
so nekatere stvari danes takšne kot 
so, oziroma zakaj jih ni. Raje črpamo 
energijo in zanos iz dobrih stvari, 
ki so se zgodile saj nas čakajo veliki 
izzivi danes, jutri in v naslednjih letih 
– v to bo usmerjena naša energija in 
predanost.

Zato naj bo današnji praznik pred-
vsem dan, ko se zazremo v prihod-
nost, ki jo želimo oblikovati s kul-
turnim dialogom, zaupanja vrednimi 
medčloveškimi odnosi in s spošto-
vanjem vsakega posameznika v skup-
nosti. Občutek varnosti, sprejemanja, 
povezanosti, zaupanja, sočutja, ki 
ga vsi potrebujemo, raste prav iz 
osnovnega spoštovanja. Naša občina 
nosi številne zaklade, ne samo v nar-
avnih danostih in bogati zgodovini, 
temveč predvsem v ljudeh, ki tukaj 
živijo. Prav ti ljudje s svojim znan-
jem in izkušnjami, nesebičnostjo in 
preprostostjo predstavljajo pomem-
ben gradnik naše lokalne skupnosti. 
Morebiti jih manj poznamo, saj se ne 
izpostavljajo, nase pa opozarjajo s 
svojim predanim in vestnim delom. 
Prav oni so skupaj z nami zagotovilo, 
da bomo lahko uresničili vse smele 
napovedi in cilje, ki smo si jih zadali, 
ter tako občino Loška dolina popeljali 
korak naprej.

Glede na to, da sem začel svojo pot 
kot vaš župan lansko leto 14. decem-
bra je prav, da povem kaj smo od 
takrat dalje s sodelavci v Občinski 
upravi delali. Ob nastopu mandata 
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župana sem želel oblikovati kolektiv 
zaposlenih, ki bodo poslušali tudi 
želje in potrebe naših občanov in jih 
poskušati v največji meri uresničiti. 
Delo in komunikacija med županom, 
direktorjem občinske uprave ter 
občinsko upravo mora potekati kako-
vostno, ažurno, učinkovito in z med-
sebojnim spoštovanjem. Prav vsak 
zaposlen v majhnem kolektivu je 
pomemben za dobro delo celotne up-
rave. Nekaj zaposlenih je odšlo novim 
izzivom naproti, drugi so se nam 
pridružili v letošnjem letu (med njimi 
tudi direktor Občinske uprave, ki ne 
boste verjeli - je celo prvič iz naše 
občine), spet tretje pa še pričakujemo 
saj nujno potrebujemo nekoga, ki bo 
vodil investicije in projekte. 

S tem, pa bo moj cilj reorganizacije 
občinske uprave do konca letošnje-
ga leta zaključen in bo hkrati  dobra 
popotnica za nadaljnje delo in razvoj 
občine.

Kar se projektov tiče, nas čakajo veli-
ki izzivi, tako finančni kot časovni. Po 
koroni se še nismo dobro pobrali, ko 
je nastopila vojna v Ukrajini, sedaj še 
na ozemlju Izraela in Palestine. To, kar 
se mi je pred leti zdelo nemogoče in 
sem gledal večinoma v filmih je sedaj 
resničnost – vojna. Dolgo sem verjel, 
da smo se nekaj naučili iz zgodovine. 
Sedaj nisem več prepričan in to me 
žalosti in skrbi. Želim in upam, da se 
spopadi čimprej končajo saj na koncu 
vedno najbolj trpijo nedolžni civilisti, 
tudi otroci – pa neglede na kateri 
strani. Je pa našo Slovenijo letos 
prizadela prava naravna katastrofa. 
Posledice Ujme, ki je spremenila živl-
jenja mnogim slovenkam in Sloven-
cem in naredila do sedaj ocenjeno 10 
milijardno škodo, nas bodo spremljala 
še mnogo let. Kot sedaj kaže se bo to 
odražalo tudi na sredstvih iz državne-
ga proračuna namenjenih za razvoj in 
investicije. Ampak vseeno, mi ostaja-
mo optimistični – za vsakim dežjem 
posije sonce.

Ena od mojih prioritet je zagotovi-
ti pitno vodo v vse pipe skozi celo 
leto tudi, ko je sušno obdobje. Letos 
smo za to poskrbeli s pravočasnim 
dovažanjem vode, kratkoročni cilj pa 
je vzpostavitev UF na vodnemu viru 
Obrh-Žaga. Trudimo se, da bi pridobili 

gradbeno dovoljenje do konca letošn-
jega leta ter se tako lahko prijavili 
na evropska sredstva iz sklada za 
okrevanje in odpornost. Nekaj časa 
smo sicer v spomladanskem času 
izgubili zaradi težav s pridobivanjem 
projektnih pogojev s strani DRSV, 
vendar so nam kasneje zelo stopili na 
sproti in nam korektno pomagali, za 
kar se jim zahvaljujem. Zato smo še 
vedno optimistični, da ujamemo rok.

Na področju oskrbe z vodo imamo 
v teku še tri pomembne projekte. 
Prvi je obnova vodovodnega omrežja 
v naselju Rožnik (hkrati bomo tam 
uredili še preostalo komunalno infra-
strukturo) –  tudi tukaj je časovnica 
za pridobitev gradbenega dovoljenja 
konec letošnjega leta in tudi tukaj 
ciljamo na evropska sredstva iz 
sklada za okrevanje in odpornost. 
Drugi je legalizacija po inšpekci-
jski odločbi nelegalno zgrajenega 
vodovoda Viševek – Vrhnika – Žaga 
(za tega smo pred časom že oddali 
vlogo na UE Cerknica), tretji pa je 
tudi legalizacija nelegalno zgrajenega 
vodovoda in ceste Lož – Podlož, kjer 
pa nas čaka še nekaj dela. Predvsem 
pri uresničitvi prvih dveh projektov, 
bomo pripomogli k zmanjšanju izgub 
na vodovodnem omrežju.

Dobro (sicer nikoli dovolj hitro) 
napredujemo tudi s pridobivanjem 
projektne dokumentacije za nadgrad-
njo čistilne naprave Stari trg.
Z nadgradnjo bomo tako po več letih 
čakanja občanom 4 vasi zagotovili 
priklop na kanalizacijsko omrežje, ki 
je bil takrat onemogočen zaradi inš-
pekcijske odločbe saj čistilna naprava 
nima ustreznih kapacitet. Plan je, da 
bi začeli z deli v drugi polovici leta 
2024, priklopi pa bi bili možni v prvi 
polovici leta 2025. Tukaj pa ciljamo 
na sofinanciranje iz sklada za razvoj 
regij kjer upam na dogovor in podpo-
ro kolegov županov te regije.

Smo tik pred pokritjem balinišča za 
katerega kot sem bil seznanjen so 
potekali pogovori med Balinarskim 
klubom Loška dolina in Občino že 20 
let, bolj intenzivno zadnjih 12 let a kot 
kaže neuspešno. V januarju letošn-
jega leta smo začeli s pridobivanjem 
ponudb, potrebovali smo gradbeno 
dovoljenje in ga tudi pridobili. Projekt 

smo skupaj s vodstvom Balinarskega 
kluba dokončno uskladili v začetku 
oktobra in je tik pred izvedbo. Naj vas 
vse že sedaj lepo povabim na urad-
no otvoritev – točen datum bomo 
sporočili naknadno, ko bodo dela 
zaključena.

Naj omenim še projekt izgradnje 
večnamenske športne dvorane in 
ureditev športnega parka. Skupaj 
s predstavniki Osnovne šole Stari 
trg pri Ložu in Športne zveze Loška 
dolina se pripravlja urbanistična 
zasnova športnega parka ter umes-
titev večnamenske športne dvorane 
v prostor. Že v naslednjem letu si 
želimo delno urediti športni park, 
končno izvesti izgradnjo nogometne-
ga igrišča na umetni travi in ureditev 
tekalne steze s tartanom. Ali nam bo 
uspelo, bo odvisno tudi od razpoložl-
jivih sredstev v proračunu glede na 
projekte, ki so že v teku in se bodo 
financirali tudi v letu 2024. Se pa zelo 
trudimo, da bi se prijavili na razpis 
Fundacije za šport ter tako delno 
pokrili stroške projekta.

En od projektov je tudi ureditev 
novega TIC-a v bivših prostorih 
NLB. Naročen je DIIP in takoj, ko ga 
dobimo bomo oddali povpraševanja 
za ponudbe za izvedbo. Rok končanja 
del naj bi bil konec meseca februarja 
2024. Od tega je odvisno tudi kdaj se 
bo začel projekt ureditve stanovanj v 
Ložu v prostorih sedanjega TIC-a.

Pri projektu izgradnje kanalizacije in 
obnove vodovoda Podgora vrh, smo 
ravno ta teden s  projektanti uskladili 
podrobnosti na terenu za popravek 
DGD-ja. Pred končno verzijo bomo 
projekt predstavili tudi občanom 
teh dveh vasi, nato pa se bo vložila 
vloga za gradbeno dovoljenje. Izvedba 
(predvsem skozi Podgoro) bo odvisna 
tudi od plana izvedbe rekonstrukcije 
državne ceste s strani DRSI. Poseben 
projekt pa bo ureditev res dotrajane 
ceste Podgora – Vrh, bo pa najprej 
potrebno dokončati parcelacijo in 
odkup zemljišč v zasebni lasti kjer 
cesta v naravi poteka.

Potem imamo tukaj tudi projekt 
dograditev Zdravstvenega doma Stari 
trg, kjer smo z vodstvom ZD Cerknica 
že nekaj časa nazaj uskladili projekt. 
Sredstva za dograditev so praktič-
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no v celoti zagotovljena s strani 
Zdravstvenega doma in pa državnega 
proračuna na podlagi neposrednih 
ponudb po sklepu vlade iz meseca 
maja 2023. Čakamo še poplavne 
študije, da lahko vložimo vlogo za GD. 
Tehtamo pa tudi možnosti o celoviti 
energetski sanaciji objekta – to pa bo 
odvisno od razpoložljivih sredstev.

Že več let je zorela ideja po novem 
sodobnejšem trgovskem centru, zato 
smo pred dnevi objavili Javno zbiran-
je ponudb za prodajo nepremične-
ga premoženja za namen gradnje 
»trgovskega centra površine najmanj 
800 m²«. 

Na željo tamkajšnjih občanov smo iz-
vedli in zaključili tudi projekt izgrad-
nje podpornega zidu in ureditev poti 
v Šmarati. 

Sanacijo izliva ogrevalne vode v vrtcu 
Polhek v Starem trgu smo pred začet-
kom šolskega leta zaključili. Nak-
nadno se je izvedla samo še montaža 
radiatorjev v določenih prostorih, kjer 
ni talnega gretja.

Predvidoma do konca tega meseca 
naj bi zaživela tudi nova internetna 
stran, ki je še kako bila potrebna 
prenove. Primerna bo tudi za osebe
z različnimi oviranostmi.

Prestavitev Čebelnjaka na ustrezno 
mesto naj bi se tudi izvedla do konca 
tega leta oz. do čebelarske sezone, 
pa še bi lahko našteval…ampak bom 
že tako predlog. Kot vidite, se veliko 
oziroma večina dogaja trenutno na 
»papirjih«, v naslednjem letu ali dveh, 
pa se bo veliko tudi na terenu v obliki 
gradenj.

Ponosen sem na sodelavke in 
sodelavce v Občinski upravi, ki so 
teh dobrih 10 mesecev res trdo delali, 
da smo naredili kar smo maksimalno 
lahko. Projektov z gradbenim dovol-
jenjem in dokumentacijo za gradnjo 
ni bilo pripravljenih, marsikaj smo 
morali začeti čisto od začetka ali 
popravljati in to z nepopolno ekipo, 
ki se je skozi mesece spreminjala in 
dopolnjevala. Pomagali smo si tudi z 
nekaterimi zunanjimi sodelavci, da 
smo lahko zagotavljali vse potrebne 
storitve občankam in občanom ter 
pričeli z nekaterimi že zgoraj našte-
timi projekti. Hvala vsem!

Hvala tudi članicam in članom občin-
skega sveta Občine Loška dolina saj 
res v celoti konstruktivno sodeluje-
mo in iščemo optimalne rešitve za 
napredek občine v okviru razpoložl-
jivega proračuna in nabora prioritet.

Naj se tako na koncu zahvalim in 
iskreno čestitam še tistim, ki so k raz-
voju našega kraja ogromno prispevali 
in je njihovo delo spoštovano tako 
med nami Dolinci kot tudi širše. To 
so seveda letošnji občinski nagrajen-
ci. Spoštovani prejemniki letošnjih 
občinskih in županovih priznanj – 
ISKRENO vam čestitam. Ponosen 
sem, da živite, delate in ustvarjate v 
našem okolju in izven njega ter vam 
želim, da bi z vašim delom dober glas 
o našem kraju in Občini Loška dolina 
širili še naprej.

Nocoj je čas za praznovanje. Je 
trenutek, ko se spomnimo kaj nas 
združuje in vodi k skupnemu cilju.

Prepričan sem, da bistvo in vsebi-
no življenju daje pozitivna misel, 
občutek skupnosti in bližina sočlove-
ka. Da sta veselje in sreča rezultat 
visoke kvalitete bivanja med optimis-
tičnimi ljudmi.

Zato kot župan vsem nam, ob zave-
danju trenutka, ki ga živimo, želim, da 
bi v naših očeh še bolj zažarela iskra 
optimizma, taka kot je sijala tistim, ki 
so pred nami gradili našo občino.

Spoštovane, spoštovani naj zaključim 
z mislijo Janeza Pavla II.:

»Življenje je zaupano 
človeku kot zaklad, ki 
ga ne sme zapraviti, kot 
talent, s katerim mora 
gospodarno upravljati.«

Matjaž Antončič, župan

Javorniki, Obrh, Žaga
• FOTO: NIVES PIŠEK
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NA SVEČANI SEJI SO BILA PODELJENA 
TUDI ŽUPANOVA PRIZNANJA IN OBČINSKE 
NAGRADE. OBJAVLJAMO OBRAZLOŽITVE.

Županovo priznanje

ZA DOSEŽKE NA PODROČJU ŠPORTA
je prejel LOVRO URBIHA

Županovo priznanje
ZA POVEZOVANJE MLADINE NA 
PODEŽELJU IN SPODBUJANJE  
KMETIJSTVA je prejelo DRUŠTVO 
PODEŽELSKE MLADINE LOŠKA DOLINA

Lovro Urbiha iz Kozarišč je že od malih nog predan 
športu. Preizkusil se je v nogometu, treniral karate in 
jahal konje.  Odločitev, da svoje življenje posveti košarki 
je dozorela precej pozno, v devetem razredu OŠ. Po tej 
odločitvi je šlo vse zelo hitro. Šola košarke v domači Loški 
dolini je takoj postala premajhna, prve resnejše košarkaše 
korake je naredil v Košarkarskem klubu Cerknica. Samo 
dve leti treniranja v Cerknici je bilo dovolj, da si je izboril 
mesto v pripravah za reprezentanco do 16 let. To so opazili 
v  KK Triglav Kranj in ga povabili v svoje vrste. Kranjsko 
okolje ga je v zelo kratkem času vzelo za svojega. S trdim 
delom in predanostjo košarki je tudi tam hitro napredo-
val, saj so v KK triglav Kranj o  Lovru zapisali, da je bil v 
lanski sezoni njihov najbolje ocenjeni igralec v ekipi.  V 29 
tekmah je v povprečju igral 32-minut na tekmo in dosegel 
po 14-točk, pobral 8-skokov. 

Zadnja tri leta je  Lovro tudi član reprezentance Slovenije 
v mlajših kategorijah, kjer preko poletja uspešno nastopa 
na evropskih prvenstvih. Najboljši dosežek je 1. mesto v 
Turčiji na EU Challenger-ju z reprezentanco  do 18. let.

Z rosnimi 20. leti, to jesen pričenja že drugo sezono ig-
ranja v 1.  Slovenski članski košarkarski ligi.  Letos kot 
kapetan ekipe Košarkarskega kluba Triglav Kranj.

Županovo priznanje se podeli perspektivnemu športniku, 
Lovru Urbihi, ki si je dobesedno s trdim delom, prislužil in 
zaslužil pomembno vlogo v prvoligaški članski kategoriji, 
ter slovenski reprezentanci mlajših kategorij.  

Po besedah njegovega trenerja gre za športnika, ki ga  
krasi neverjetna zrelost in pravi odnos in spoštovanje do 
dela, soigralcev, trenerjev in osebja v klubu. Lovro velja za 
enega najbolj pripravljenih športnikov. S svojim zdravim 
in športnim načinom življenja pridno skrbi za svoje telo. 
In prav neverjeten je podatek, da v zadnjih štirih letih ni 
izpustil niti ene tekme, s čimer je pravi vzor in zgled vsem 
mladim igralcem.

Društvo podeželske mladine je leta 2018 ustanovila sk-
upina nadobudnih mladih iz Loške doline. So edino društ-
vo v regiji, ki povezuje mlade s podeželja. Člani društva so 
večinoma mladi iz Loške doline, prihajajo pa tudi iz sosed-
njih občin in širše regije. Društvo so ustanovili predvsem 
zaradi želje po druženju in povezovanju mladih, ki cenijo 
vrednote življenja na podeželju. Od ustanovitve se je 
njihovo delovanje razširilo iz lokalne ravni na regijsko in 
kasneje na državno. Sodelujejo na mnogih dogodkih  pod 
okriljem krovne organizacije Zveze slovenske podeželske 
mladine in s tem širijo prepoznavnost Loške doline širom 
Slovenije. Prav tako so vsako leto bolj aktivni tudi na 
področju organizacije prireditev ter dogodkov v lokalnem 
okolju, sodelujejo tudi z lokalno skupnostjo, zavodi in os-
talimi društvi v občini. Sodelovali so pri organizaciji in iz-
vedbi prireditve Ob košnji in Traktor zbor z demonstracijo 

Nagrajenci občinskih 
priznanj • FOTO: MARIO

ŽNIDARŠIČ
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kmetijske mehanizacije. Dvakrat so organizirali Regijske 
kmečke igre in se uvrstili na državne kmečke igre, kjer so 
osvojili 4. mesto in naslov najboljše grabljice v Sloveniji. 
Njihovo sodelovanje na natečaju za Naj projekt, kjer so 
pripravili serijo kratkih filmov o starih običajih v Loški 
dolini se je v močni konkurenci obrestovalo s 3. mestom. 
Mesečno  za svoje člane pripravljajo različne  dogodke in 
izobraževanja, delujejo tudi dobrodelno, saj so organi-
zirali tudi zbiranje bal sena za pomoč kmetom, ki so jih 
prizadele nedavne poplave.

Društvo podeželske mladine s svojo dejavnostjo pove-
zuje mladino v našem kraju in jih spodbuja k ohranjanju 
pomena kmetijstva. 

Bronasti grb Občine Loška dolina za
ZAHVALO NA PODROČJU 
KRVODAJALSTVA, ZA 100 KRAT 
DAROVANO KRI IN POMOČ SOČLOVEKU 
je prejel ANTON KIRASIĆ

Bronasti grb Občine Loška dolina za
ZAHVALO NA PODROČJU 
KRVODAJALSTVA, ZA 100 KRAT 
DAROVANO KRI IN POMOČ SOČLOVEKU 
je prejel ANTON STERLE

Srebrni grb Občine Loška dolina
ZA DOLGOLETNO DELO V SISTEMU 
ZAŠČITE IN REŠEVANJA V LOŠKI DOLINI 
je prejel BORIS KOREN

Anton Kirasić je naš zvesti krvodajalec in se odzove na 
vsako povabilo o darovanju krvi za pomoč ponesrečen-
im in bolnim. Konec leta 2020 je daroval kri 100-tič, kar 
pomeni, da je daroval približno že 50 litrov krvi ter s tem 
rešil marsikatero življenje in zdravje ter ponesrečenca. 

Prvič je kri daroval 7.2.1989 takoj ko je prišel s služenja 
vojaškega roka, star 19 let. Tudi njegova mama je krvoda-
jalka, zato je darovanje krvi in pomagati človeku že 
družinska tradicija. Prvič je daroval 3 dcl krvi. Nikoli se 
po odvzemu ni slabo počutil. V začetku krvodajalstva je 
veliko hodil darovat kri kar v Ljubljano, šele kasneje pa 
je nadaljeval z darovanjem v svojem kraju  v Starem trgu 
in tudi v Cerknici. Kadar so določeno kri potrebovali v 
zdravstvu, so ga tudi poklicali in se je vedno odzval in 
pomagal ljudem.  Kot pravi, mu vzame le deset minut, da 
lahko pomaga tistim, ki kri potrebujejo in mu tu zelo ve-
liko pomeni. Nič ne stane, narediš pa veliko. Poleg tega pa 
te zdravnik vsakič temeljito pregleda, saj lahko kri da le 
povsem zdrava oseba. Tako v enem letu obišče kar maksi-
malno število darovanj na naših terenskih krvodajalskih 
akcijah, to je štirikrat na leto in daruje 1,8 l krvi letno.

V organizaciji cenimo njegovo pripravljenost pomagati 
ljudem v stiski in verjamemo, da to darovanje ni zadnjič, 
saj pravi, da bo kri daroval dokler mu bo zdravje služilo. 

Priznanje bronasti grb občine Loška dolina si zasluži, ker 
je prvi Ložan, ki je tolikokrat daroval kri in s tem vseskozi 
pomagal v zdravstvu za reševanje življenj in zdravja ljudi. 
Pri Rdečem križu Slovenije Območnemu združenju Cerkni-
ca-Loška dolina-Bloke pa je postal tudi VITEZ KRVODAJA-
LEC. 

Gospod Franc Sterle je krvodajalec že kar od leta 1974, ko 
je kri daroval kot dijak 31.maja v Ljubljani. Odzove se na 
vsako povabilo o darovanju krvi za pomoč ponesrečenim 
in bolnim. Konec leta 2022, na decembrski krvodajalski 
akciji, je daroval kri 100-tič, kar pomeni, da je daroval 
približno že 50 litrov krvi ter s tem rešil marsikatero živl-
jenje in zdravje ter ponesrečenca. 

Ker se je dobro počutil in ni bil nikoli bolan je redno hodil 
na krvodajalske akcije, ki so bile organizirane v Cerknici 
ali Loški dolini. Te so potekale trikrat do štirikrat letno. Z 
rednim in stalnim obiskovanjem na akcijah je tako dose-
gel, da je tolikokrat daroval kri. Kljub temu, da je presegel 
starostno mejo, so ga sprejeli, kot stalnega in zdravega 
krvodajalca, še zadnjič, lani decembra, ko je dosegel res 
zavidljivo število - 100 darovanj. 

Po odvzemu krvi se je dobro počutil, še posebej z mislijo, 
da je nekomu pomagal ohraniti zdravje ali pa celo rešil 
življenje. Svojo dobro navado je prenesel na sina, ki je 
tudi naš stalni krvodajalec, tako da se tradicija v družini 
nadaljuje. 

V organizaciji cenimo njegovo pripravljenost pomagati 
ljudem v stiski in verjamemo, da bi kri še daroval, če bi 
mu to sistem dopuščal.

Priznanje bronasti grb Občine Loška dolina si zasluži, ker 
je tolikokrat dal kri in s tem vseskozi pomagal v zdravst-
vu za reševanje življenj in zdravja ljudi. Pri organizaciji 
Rdečega križa Slovenije Območnega združenja Cerkni-
ca-Loška dolina-Bloke pa je postal tudi VITEZ KRVODA-
JALEC. 

Boris se je rodil 26.3.1967 v Postojni. Po poklicu je zidarski 
mojster in delo v gradbeništvu z veseljem opravlja preko 
35 let.

Kot petnajst letni  fant je stopil v gasilske vrste takrat 
še Gasilsko društvo Stari trg. Že od samega začetka je 
videl, da samo članstvo v gasilski organizaciji ni dovolj in 
če želiš uspešno delovati potrebuješ določena strokovna 
znanja, ki jih je skozi celotno dobo v gasilstvu pridobil, 
pa naj bo to tečaj za strojnika, reševalca ali tečaj za vodjo 
enot, pa še bi lahko našteval. 
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Srebrni grb Občine Loška dolina
ZA DOLGOLETNO IN  POŽRTVOVALNO 
DELO V PROSTOVOLJNEM GASILSKEM 
DRUŠTVU BABNO POLJE je prejel
PETER TROHA

Srebrni grb Občine Loška dolina
ZA DOLGOLETNO IN USPEŠNO VODENJE  
OŠ STARI TRG je prejela SONJA JOZELJ

V društvu je bil aktiven na več področjih, večletni član 
Upravnega odbora društva, trenutno opravlja funkcijo 
poveljnika društva PGD Stari trg. Velike zasluge ima tudi 
pri obnovi gasilskega orodišča in njegovi razširitvi.

Boris ima  tudi velike zasluge pri ustanovitvi Gasilske 
zveze Loška dolina, ki se je ustanovila leta 2002. Ak-
tivno je deloval pri samem postavljanju temeljev zveze 
in bil njen predsednik celih 11 let. Med svojim predsedo-
vanjem je bil akter prenekaterih dogodkov v zvezi in se 
je vedno zavzemal, da je bilo gasilsko izobraževanje na 
prvem mestu, saj je le pravilno strokovno usposobljen 
gasilec dober gasilec. V času njegovega predsedovanja so 
bila izpeljana tudi dva velika gasilska dogodka na nivoju 
Gasilske zveza Slovenije, to sta Srečanje gasilske mladine 
Slovenije-Hrvaške 2012, ter državno  tekmovanje v ori-
entaciji za mladino. Med svojim predsedovanjem je znal 
povezati vsa društva v Gasilski zvezi Loška dolina v eno 
veliko udarno in visoko usposobljeno gasilsko enoto.

 Ker pa je želel strokovno usposobljenost gasilskih enot 
na območju Gasilske zveze Loška dolina dvigniti še na 
višjo raven, se je loti še enega izziva, sprejel je funkcijo 
poveljnika zveze, ki jo opravlja cela dva mandata, to je 10 
let. Med opravljanjem funkcije poveljnika gasilske zveze 
Loška dolina, se je z svojo strokovnostjo in preudarnostjo 
izkazal v katastrofalnem letu 2014, ko so našo Občino 
naravne ujme kar trikrat prizadele v tem letu. Za svoje 
strokovno delovanje v vseh letih opravljanja funkcije 
poveljnika zveze, ga je gasilska zveza Loška dolina leta 
2022 imenovala za častnega poveljnika gasilske zveze 
Loška dolina.

Boris je za svoje delovanje v gasilski organizaciji prejel 
številna priznanja, tako na nivoju gasilske zveze Loška 
dolina, kot na nivoju gasilske zveze Slovenije. Prav tako je 
prejemnik značke za 40 letno dolgoletno delo v gasilski 
organizaciji.

Hkrati je bil tudi član občinskega štaba Civilne zaščite 
Loška dolina, kjer je opravljal funkcijo namestnika pov-
eljnika štaba. Uspešno je skupaj z ekipo popeljal občino 
skozi ujme in nevšečnosti, ki so prizadele občino  Loška 
dolina. Za navedeno je prejel tudi Srebreni znak Civilne 
zaščite.
Skratka, on je človek z veliko začetnico, vedno pripravljen 
pomagati pomoči potrebnim.

Peter Troha se je rodil 12. maja 1954 v Babnem Polju. V 

vrste Prostovoljnega gasilskega  društva Babno Polje (PGD 

Babno Polje) je vstopil kot štirinajstletni mladenič (1968) 

in v  vrstah ostal vse do danes, kjer še vedno aktivno 

sodeluje kot veteran.  

V več kot pol stoletja je Peter Troha vidno zaznamoval 
razvoj PGD Babno Polje. Ves čas  aktivnega članstva se je 
udeleževal izobraževanj, med drugim je uspešno opravil 
tečaj  strojnika in izprašanega gasilca.  
Leta 1988 je bil Peter Troha izvoljen za predsednika PGD 
Babno Polje in to odgovorno  funkcijo vršil do leta 2008 
oziroma polnih dvajset let.  
Kot predsednik je v izobraževanje in vključevanje v društ-
vo z empatijo znal vključevati  mlade, v času njegovega 
predsedovanja je bila ustanovljena tudi ženska mladinska 
desetina.  Zavedal se je, da le navduševanje mladih za delo 
v gasilskem društvu pomeni stabilen steber  za obstoj 
prostovoljnega dela.  
Poleg vključevanja mladih v PGD Babno Polje pa je Peter 
Troha kot predsednik do konca  mandata in tudi po njem 
skrbno deloval pri obnovi starega gasilskega doma in pri 
zasnovi ter  gradnji novega doma.  
Po osamosvojitvi Slovenije je vzdrževal stike z čezme-
jnimi prostovoljnimi gasilskimi društvi  ter vseskozi 
tudi opozarjal na pomanjkljivo opremo, težave z vodo in 
pomanjkanju finančnih  virov za obnovo gasilskega doma 
in nakup dodatne gasilske opreme.  
Leta 2002 je kot predsednik PGD Babno Polje sodeloval 
pri ustanovitvi Gasilske zveze Loška  dolina, v kateri je 
aktivno deloval v različnih delovnih telesih.  
O Trohovem dolgoletnem prostovoljnem delu v PGD Bab-
no Polje zgovorno pričajo tudi  številne diplome, priznanja 
in odlikovanja, ki jih podeljujejo domače PGD Babno Polje,  
Občinska zveza Loška dolina in Gasilska zveza Slovenije.  
Poleg dela v PGD Babno Polje je Peter Troha sodeloval tudi 
pri širšem razvoju Babnega Polja  kot član Vaškega odbora.  
Danes se Troha kot veteran še vedno udeležuje delovnih 
akcij PGD Babno Polje, aktivno pa  se vključuje tudi v 
druga društva.

Sonja Jozelj - magistra kemijskega izobraževanja - je bila 
pol svojega življenja, in sicer 32 let na delovnem mestu 
ravnateljice OŠ heroja Janeza Hribarja Stari trg pri Ložu.

Delovanje osnovne šole v majhnih krajih je zelo pomemb-
no, saj šola ni samo vzgojno -izobraževalni zavod, ampak 
je tudi nosilec športnih, kulturnih in drugih dejavnosti, s 
čimer prispeva, k zgodnjemu vključevanju otrok v lokalno 
skupnost.   

Skrbela je, da bi tudi naši otroci imeli čim širše znanje in 
se uspešno vključevali na življenjsko pot po osnovni šoli. 
Zato se je zavzemala za mednarodne projekte, da bi otroci 
spoznali in cenili kulturo, jezik in način življenja v drugih 
deželah. 

Želela je ponuditi in spodbujati različne dejavnosti otrok 
tudi izven šole. Pod njenim vodstvom je bilo omogočeno, 
da so se vsi otroci lahko udeležili tudi obšolskih dejavnos-
ti, ne glede na socialni položaj družine.
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Spremljala je otroke na vseh njihovih nastopih doma in 
izven domačega kraja. 

Otrokom, ki so imeli učne težave pri predmetu kemija in 
kolikor so jo bili pripravljeni sprejeti, je nudila individual-
no učno pomoč na tem področju.

Otroke s hujšimi zdravstvenimi težavami je večkrat 
obiskala na domu in jim s tem pokazala, da  ji je mar zanje.

Prav tako je podpirala in spodbujala zaposlene k širitvi 
njihovega znanja in osebne rasti z vključevanjem v ra-
zlične domače in mednarodne projekte.

S prijavo na različne državne razpise je pridobila dodatna 
sredstva za delovanje šole, predvsem za posodobitev 
informacijske tehnologije.

Njen delovnik ni bil 8 ur, saj je bila vsem na voljo 24 ur  na 
dan ne glede, ali je bila na v službi ali dopustu.

Skrbela je za povezovanje z društvi v Loški dolini in za lju-
di vseh generacij. S tem se je prenašalo znanje in izkušnje 
iz starejših na mlajše. Res, da je najprej poskrbela, da je 
v ustreznih prostorih potekalo vzgojno-izobraževalno 
delo, nato pa so bili prostori vedno na voljo tudi ostalim 
uporabnikom.

Ves čas je aktivno sodelovala pri vseh načrtovanjih, 
izvedbah gradnje, organizaciji in     opremljanju nove šole 
in vrtca. Poskrbela je, da je šola zelo dobro opremljena z 
učno tehnologijo in ostalo opremo. Z objektom in opremo 
je gospodarno upravljala.

Svojo pripadnost zavodu je dokazala tudi s tem, da je 
vsakoletno nagrado za delovno uspešnost namenila v 
dobrodelne namen (šolski sklad in drugo).  

Sodelovanje z lokalno skupnostjo, kot ustanoviteljico 
javnega zavoda, katerega je vodila, lahko ocenimo kot 
zelo korektno, saj je vedno realno  ocenila stroške zavoda 
in bila v vsakem trenutku pripravljena na sodelovanje pri 
občinskih projektih in javnih prireditvah občine.

Pod njenim vodstvom je šola občini predlagala tudi soor-
ganizatorstvo javnih prireditev 

(Srednjeveški dan pri Gradu Snežnik, Dobrodelni tek in 
hoja), s čimer je občini Loška dolina pripomogla k turis-
tični prepoznavnosti.

Povezanost med šolo in lokalno skupnostjo se prepozna 
tudi po tem, da je  bil vsakokratni župan prisoten na vseh 
prireditvah šole.

Dolgoletna ravnateljica Sonja Jozelj je bila  na prvem 
mestu predvsem človek, ki ni delala razlik med otroki, 
zaposlenimi in starši.

Zlati grb Občine Loška dolina 
ZA DOPRINOS K PROMOCIJI, VEČJI 
PREPOZNAVNOSTI IN RAZVOJU LOŠKE DOLINE 
NA VEČ PODROČJIH je prejel BENJAMIN 
ŽNIDARŠIČ

Benjamin Žnidaršič je človek poln idej in zamisli. Poleg 
uspešnega delovanja na kulturnem področju je dejaven 
tudi kot pobudnik in organizator različnih projektov, od 
likovnih razstav in koncertov do številnih kulturnih in 
humanitarnih prireditev.

V Podcerkvi je s pridnim delom, pravimi idejami in vz-
trajnostjo iz prevzete domačije ustvaril pravo kulturno 
središče. Je ustanovitelj Kulturnega centra Ars Viva, ki 
je neprofitna organizacija in deluje v javnem interesu in 
v javno dobrobit na mnogih področjih življenja v Loški 
dolini in tudi širše. 

Pod organizacijo Zavoda Ars Viva že vrsto let potekajo 
srečanja, delavnice ter razstave slikarjev in kiparjev inva-
lidov, posebej tistih, ki slikajo z usti in nogami. 

Obnovil je žago v Vrhniki in jo spremenil v večnamensko 
kulturno središče, ki gosti številne umetniške kolonije 
in nudi prireditveni prostor za različne dogodke z večjim 
številom udeležencev, ki ga prej v Loški dolini nismo 
imeli.  

Na domačiji v Podcerkvi in v Žagi so na voljo različni 
prostori in okolja, ki omogočajo gibanje tudi ljudem z ovi-
ranostjo; youth hostel, letno gledališče, terase, knjižnica, 
dostopni večnamenski prostor, dvorišče. Zavod se trudi 
za medkulturni dialog s poudarkom na trajnostnem raz-
voju podeželja v Loški dolini. Težje zaposljive skupine in 
posameznike vzpodbuja k raznovrstnim dejavnostim. Z 
muzejskimi aktivnostmi in izobraževalnimi delavnicami 
teži k ohranjanju kulturne in krajinske dediščine Loške 
doline.

Benjamin Žnidaršič je svojim delom močno pripomogel k 
promociji in večji prepoznavnosti Loške doline. Odigral je 
še kako pomembno vlogo pri razvoju turizma, z galeri-
jskim, kulturnim udejstvovanjem in organizacijo dogod-
kov pomembno prispeva k kvaliteti življenja in razvoju 
občine. Lastno energijo namenja ohranjanju in obnovi 
snovne in nesnovne kulturne dediščine Loške doline. S 
svojimi idejami, življenjsko energijo, odprtostjo, zag-
nanostjo in vztrajnostjo pušča neizbrisljiv pečat na vseh 
področjih svojega delovanja.   

Za njegove izjemne dosežke na gospodarskem, kultur-
nem, razvojnem, vzgojno-izobraževalnem, športnem, 
naravovarstvenem, humanitarnem in prostovoljnem 
področju člani občinskega sveta Loška podajamo predlog 
za podelitev občinskega priznanja ZLATI GRB.
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mag. Armida Bavec
OO SD Loška dolina

Delovanje družbe in njen razvoj je 
odvisen od delovanja vseh njenih
sistemov (strategija razvoja občine) 

Armida Bavec
• FOTO OSEBNI ARHIV

V preteklih številkah glasila smo 
javnosti pričeli predstavljati izvlečke 
iz pripravljenega osnutka Strategije 
razvoja naše občine. Tokrat nadalju-
jemo z družbenimi dejavnostmi brez 
katerih bi bila družba zelo osiromaše-
na, življenje bi bilo nevzdržno, med 
ljudmi pa bi bila nepopisna revščina, 
gospodarstvo pa posledično sploh 
ne bi obstajalo. Zato so populizmi 
o večvrednosti gospodarstva in o 
tem kako so področja javnih služb tj. 
tudi družbenih dejavnosti, le breme 
gospodarstvu, besede skrajno ozko-
glednih, domišljavih in nerazgledanih 
ljudi, ki si domišljajo, da si z denarjem 
lahko kupijo »zdravje in pamet« in 
niti pomislijo ne, če bi sploh proizva-
jali, če kupcev njihovih proizvodov 
ne bi bilo. Skratka, delovanje družbe 
in njen razvoj je odvisen od delovan-
ja vseh njenih sistemov, še posebej 
pa od podjetij, ki predstavljajo 
najvplivnejše institucije sodobnega 
sveta. Prav zato se pojem družbena 
odgovornost izrazito pojavlja v pov-
ezavi s podjetji. Družbeno odgovo-
rnost lahko definiramo kot odgov-
ornost vseh subjektov poslovanja, 
predvsem lastnikov in menedžerjev, 
ki stremijo k uresničevanju potreb in 
interesov okolja podjetja in podjetja 
samega.

Zato je v osnutku Strategije velik del 
prostora namenjen načrtom za ures-
ničevanje potreb okolja tj. sistemu 
družbenih dejavnosti. Če želimo, da 
naši otroci ostajajo v domačem okol-
ju in si tu ustvarijo družine, lokalno 
gospodarstvo pa dobi delavce, mora-
mo v sodelovanju z lokalnim gos-
podarstvom spodbujati usmerjanje 
učencev na izobraževanje iz področij, 
kjer so potrebe v lokalnih podjetjih, 
organizirati programe vseživljen-
jskega učenja, povečati digitalno 
pismenost občanov, ustvarjati pogoje 

vsem predšolskim otrokom za dost-
opno in fleksibilno oskrbo v vrtcih, 
dvigniti standard izobraževanja vseh 
učencev s financiranjem dodatnih 
dejavnosti v osnovni šoli in spodbu-
diti gospodarstvo za štipendiranje 
otrok ter s strani občine štipendirati 
tudi otroke, ki se bodo izobraževali 
na področjih družbenih dejavnosti 
(zdravstvo, sociala, šport, kultura). 
Tudi na področju kulture je potrebno 
omogočiti udejstvovanje občanov v 
vseh življenjskih obdobjih in s tem 
krepiti kulturno identiteto ter pre-
poznavnost občine kot pomembne 
kulturne destinacije, razvijati nove 
prepoznavne vsebine v navezavi s 
kulinarično -kulturno dediščino in 
vzpostaviti tematske poti v navezavi 
z gradovi, cerkvami in zgodovinskimi 
pomniki. Kar ne nazadnje nudi tudi 
zaposlitve v domačem kraju. Na 
področju športa je potrebno zgraditi 
dostopno javno športno infrastruk-
turo, tako v pokritih objektih, kot na 
odprtih zelenih javnih površinah in 
razvijati oblike množične rekreaci-
je za vse ciljne skupine občanov. 
Zdravstvo in sociala sta področji na 
katerih nas čaka »spopad » z gradn-
jo/prenovo objektov za nove oblike 
bivanja (bivalne enote, varovana sta-
novanja) in institucionalnega varstva 
za starejše občane ter zagotovitvijo 
določenega število negovalnih mest 
ter mest tudi za paliativno oskrbo. 
Največjo skrb pa moramo posvetiti 
podpori programov za dolgotrajno 
oskrbo starejših na njihovem domu 
in delati na tem, da ljudje vso pomoč 
dobijo doma in jim odhod v dom 
sploh ne bo potreben. Podpirati je 
potrebno društveno dejavnost vseh 
vrst in razviti programe, ki bodo 
priseljence usmerili, da se bodo čim 
bolje prilagodili naši skupnosti, se 
čim hitreje naučili jezika, se seznanili 
z našimi običaji in pravili ter se tako 

čim lažje prilagodili kulturi v katero 
se vključujejo. Ker svojo človečnost 
kažemo tudi preko odnosa do živali, 
je potrebno s strani občine skrbeti 
tudi za zapuščene živali in za pod-
poro programom, ki osveščajo ljudi 
o odgovorni skrbi za živali. In ja, vse 
to veliko stane in za vse to se dobi 
sredstva od davkov, ki jih moramo 
plačevati občani od plač (tisti iz gos-
podarstva in tisti iz javnega sektorja) 
in od premoženja, podjetja in kmetije 
pa od svoje dejavnosti. 

Naj omenim še pogled EU na družbe-
no odgovornost podjetij. Leta 2001 
je Evropska Komisija v dokumen-
tu z nazivom Zeleni dokument 
za promocijo Evropskih podjetij 
predstavila usmeritev za družbeno 
odgovornost podjetij. V tem doku-
mentu je družbena odgovornost 
podjetij predstavljena kot “kon-
cept, s pomočjo katerega podjetja 
na prostovoljni osnovi integrirajo 
družbene in okoljske zadeve v svoje 
poslovanje in v svoja razmerja z 
deležniki”. To predstavlja nekakšen 
poziv lokalnim podjetjem, da se s 
svojimi prispevki vključijo v lokalne 
investicije), ki dolgoročno tem istim 
podjetjem dolgoročno predstavljajo 
zagotavljanje kadrovskega bazena za 
njihovo dejavnost (npr. sofinanciran-
je gradnje stanovanj,  telovadnice 
itd). Je pa v  organizaciji Ministrstva 
za kohezijo in regionalni razvoj v 
ponedeljek, 16. oktobra, v LJ potekal 
dogodek, ki je bil namenjen pred-
stavitvi in razpravi o možnostih in 
priložnostih, ki jih nudi evropska 
kohezijska politika pri reševanju 
izzivov in potreb starejših. Izzivov 
je vsekakor mnogo: od zdravstva in 
dolgotrajne oskrbe, zagotavljanje 
kvalitetnega in samostojnega življen-
ja čim dlje v svojem domačem okolju, 
omogočanje aktivnega življenja in 
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vseživljenjskega učenja, ustvarjanje 
demenci prijaznega okolja, nenazad-
nje tudi ena večjih težav, ki je ne gre 
spregledati - vzpostavitev dvigal v 
stanovanjskih blokih, da omogočimo 
osnovno, dnevno mobilnost. In tudi 
v OO SD Loška dolina se tega zelo 
zavedamo, zato iščemo finančne vire 
in pripravljamo aktivnosti, da stare-
jšim občanom čim prej omogočimo 
ustrezno oskrbo v domači hiši, da 
jim posledično ne bo potrebe, da bi 
morali od doma v dom starejših. A o 
tem naslednjič.

Selektivni spomin je res zanimiv, a je tema preveč 
kompleksna, da bi jo odpirali. Vsekakor pa preseneča 
lahkotnost podaja vrednostnih ocen o ne/delu. Takšna 
napletanja res niso v poklon intelektu. Mogoče bi zato, 
kot zanimivost, tokrat izpostavila poročilo o poteku 
večjih investicij, ki smo ga obravnavali na zadnji seji, 
saj verjamem, da marsikdo ne spremlja sej in ne prebira 
občinskih gradiv na spletu. Na nujnost rekonstrukcije/
povečanja čistilne Stari trg smo opozarjali že od leta 2021 
dalje. Kaj je je bilo storjeno? Nič. In kaj se dogaja že od 
primopredaje decembra 2022? Pridobiva se vsa potrebna 
dokumentacija na podlagi katere se bo pridobilo gradbe-
no dovoljenje, da se čistilna poveča in se nato vse 4, že 
leta nepriklopljene vasi, lahko priključijo na kanalizacijo. 
Že sedaj pa je zaradi naše  varnosti nujen nenapovedan 
pregled tega omrežja in je vse, ki so morebiti že sedaj 
»na črno« priklopljeni, treba kazensko ovaditi, ker s tem 
ogrožajo zdravje in so potencialna okoljska nevarnost. Je 
pač potrebno počakati, da se zadeva zakonito in varno 
uredi. Visoka cena za zvesto podporo predhodnim, ki v 
skoraj 3 letih niso hoteli pridobiti GD in tako omogočiti 
priklopov, a ne? Pridobivanje dokumentacije žal potre-
buje čas in tu sedaj ni možno nič pohiteti. Dela se tudi na 
investiciji ultrafiltracije na vodnem viru Obrh. Zadeva je v 
fazi pridobivanja dokumentacije DGD in nato GD. Potem 
se prične z delom s ciljem, da se nikoli več ne soočimo 
s pomanjkanjem vode. Tudi za naselje Rožnik se čaka 
samo še izdajo GD.  Glede športne dvorane že potekajo 
aktivnosti, za investicijo Lož-Podlož pa je bilo potrebno 
(za nazaj!!) izdelati potrebno dokumentacijo DGD, ki bo 
v oktobru posredovana v mnenje. Zanimivo kaj ne, pa 

mag. Armida Bavec
OO SD Loška dolina

Stvari se postavljajo 
na svoje mesto 

tako so zatrjevali, da se gradi z vsemi dokumenti in v 

skladu s vsemi predpisi. Za vodovod Viševek-Žaga, se je 

končno pridobilo vsa dovoljenja (za nazaj!!) in podana 

vloga za GD. S vsemi dovoljenji je zgrajen je tudi podporni 

zid v Šmarati. V vrtcu se je zgodil vdor vlage, zato je bilo 

potrebno otroke urgentno preseliti, vse sanirati in names-

titi radiatorje v prostore, kjer ni talnega gretja. V bivšo 

NLB bo iz Loža preseljen TIC. Poteka postopek za izbiro 

izvajalca za obnovo in takoj, ko bo TIC preseljen (najkas-

neje feb 2024), se bosta v Ložu naredili 2 stanovanji, za 

katera na razpisu izbrana najemnika že čakata na vselitev. 

Izvedlo se bo tudi pokritje balinišča. In še veliko tega 

bi se lahko napisalo. Žal pa se to nikjer »ne vidi«, saj se 

pripravljajo le papirji, da bomo investicije lahko zakonito 

začeli in izpeljali. In tudi na temo starejših pripravljamo 

rešitve, a o tem kmalu, saj bo kmalu zrelo za obravnavo.

Zagradne njive • FOTO: NIVES PIŠEK

Leon Senger: LIST ŽIVLJENJA

O list, otrok mogočne krošnje,
zgodba tvoja, skrivnost mi razodeva.
Vzbrstiš, ozeleniš v pomladi,
barvit, iskriv žariš v poletju do jeseni.
A barve žlahtne, kot koraki obolele starke,
že tvoj sijaj temnijo.

Šelesteč lahno, igraje se v vetru,
se s tovariši od krošnje,
mogočne in otožne matere, poslavljaš.

Ni bolesti v meni, ob slovesu tvojem, 
prav nič bridko, srce se v meni ne oglaša.    
Saj, ko moč brezčasna, silna, nas pokliče,
našla se bova v novem večnem domovanju.
V domu novem, znova zrl bom váte,
kakor mi ondotni čas, záte moj pogled odmeri.

Šepetal molčé boš svoje,
a tudi moje, neizsanjane mi sanje,
ti otrok, moj list življenja.
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Najlepše urejena vas 
v občini Loška dolina 
2023

Prebivalci Nadleska se že več let soočamo s perečo prob-
lematiko farme perjadi, ki se nahaja na obrobju naše vasi. 
Po vasi in okolici se vsakodnevno širi neznosen smrad, ki 
preprečuje normalno življenje krajanov. 

Pogosto smo primorani zapreti vsa okna hiš, ker gre 
drugače ves smrad po naših domovih. Perila ne moremo 
sušiti zunaj, ker se navzame vonja. Marsikdo bi šel rad na 
svež zrak, še posebno z otroci, kar nam spet prepreču-
jejo neprijetne vonjave. Smrad vpliva tudi na zdravje, 
zato imajo osebe z astmo še večje težave. Vsi stremimo 
k zdravemu načinu življenja, a nam je to pogosto, ravno 
zaradi farme, onemogočeno. 

Sprašujemo se tudi, na kakšen način odstranjujejo po-
ginule živali in kam jih dajejo? Glede na to, da je tu veliko 

podtalnice in izvirov, je lahko ogrožena tudi pitna voda. 
Kaj hitro lahko pride do epidemije, če se ne ravnajo po 
predpisih, ki urejajo to področje. 

Zato prebivalci kraja Nadlesk vlagamo pobudo za takojšn-
je reševanje pereče problematike. Prosimo odgovorne,  da 
nemudoma pristopijo k reševanju le te z vsemi sredstvi 
(npr. menjava filtrov ali v skrajnem primeru zaprtje farme) 
in občanom zagotovijo čist zrak, brez za zdravje škodl-
jivih primesi. 

Podpise vseh občanov občine Loška dolina, ki jih 
smrad farme perjadi Nadlesk moti zbira Rajka 
Truden (rajka.truden@gmail.com, 031 894 118). 
Kontaktirajte jo in dodajte svoj podpis k pobudi 
za ureditev razmer.

POBUDA ZA TAKOJŠNJO ODPRAVO ŠKODLJIVIH VONJAV V KRAJU NADLESK

Robert Suhadolnik in vaščani Nadleska

Terenski ogled 21 vasi in osmih zaselkov je bil v soboto, 15. 
julija 2023. Člani komisije, ki smo ovrednotili izgled tako 
individualnih hiš kot skupnih, vaških površin, smo bili 
Matjaž Žnidaršič, Edith Kopač in Romana Nared. Priznanja 
najlepše urejenim vasem, zaselku in priznanje za posebne 
zasluge sta podelila direktor Javnega zavoda Snežnik 
Zdenko Truden in članice letošnje komisije Edith Kopač 
na slavnostni prireditvi ob prazniku Občine Loška dolina, 
19. oktobra 2023. Slednja je ob tem strnila nekaj vtisov.

Za zunanjega opazovalca, kot sem jaz, so si vasi v Loški 
dolini po urejenosti zelo podobne. Na splošno so vrtovi 
urejeni, vendar so odraz današnjega delovnega časa, ko se 
čas za delo na vrtu in hiši skrči na sobote z lepim vre-
menom. Cerkvene površine, še posebej okrog župnišča 
v Starem trgu, so lepo vzdrževane, prav tako polja in 
njive okrog vasi. Od Starega trga, kot lokalnega središča, 
bi pričakovali več urejenih javnih površin, ki so sedaj 
puste in neprivlačne. Kot protiutež pa delujejo privatni 
vrtovi na jugozahodnem delu kraja, ki so nadpovprečno 
lepi in vzdrževani. Ambientalnost prostora, v katerega je 
posamezno naselje umeščeno, daje nekaterim določene 
prednosti. Naravne danosti kot so lepa lega, razgledi, 
bližina gozda ali romantika nagnetenih kamnitih hiš so 
dobra spodbuda za še malo dodatnega napora k polepšan-
ju splošnega izgleda naselij. Nekatere prenove kmetij in 
starih poslopij so videti zelo kvalitetne, tako da bodo 
zagotovo dober zgled in navdih za ostale prebivalce. 

Največ točk so letos dobile Dolenje Poljane in tako prvič 
postale najlepše urejena vas v občini Loška dolina; na-
jlepši zaselek pa je ponovno Pudob – novi del. Posebno 
priznanje za predano delo pri urejanju vaških površin 
v vasi Babna Polica in njeni okolici pa je na predlog VO 
Babna Polica prejel Tadej Jerman. Vsem prejemnikom 
priznanj čestitamo ter se jim zahvaljujemo za njihov 
prispevek k urejenosti naše občine.

VASI

1. Dolenje Poljane 
2. Sveta Ana
3. Babna Polica, Vrh 
5. Babno Polje 
6. Iga vas
7. Podgora pri Ložu
8. Podlož
9. Nadlesk
10. Podcerkev
11. Dane
12. Vrhnika pri Ložu

13. Kozarišče
14. Klance
15. Pudob, Šmarata
17. Knežja Njiva
18. Viševek
19. Lož
20. Markovec
21. Stari trg pri Ložu

ZASELKI

1. Pudob – novi del
2. Ograde
3. Bajer, Siga
5. Smelijevo naselje
6. Kot
7. Gornje Poljane
8. Škrilje
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družina Veber

Babnopoljska drobtinica
VZREJA EVRAZIJCEV

Vse se je začelo tri leta nazaj, ko smo 

se odločili, da bi našega ostarelega 

mešančka razveselili z novim pri-

jateljčkom.

Iskali smo družinskega psa srednje 

velikosti, ki je nežen do ljudi in živali 

in po možnosti, da izgleda kot volk.

Tako smo naleteli na pasmo Evrazi-

jec.  To je zdrava, dokaj mlada in tudi 

redka pasma, do katere so prišli s 

križanjem  Chow chowa, Nemškega 

volčjega špica in Samojeda. Namen 

križanja je bil združiti vse pozitivne 

lastnosti izhajajočih pasem.

V Sloveniji smo našli samo eno psar-

no, ki se ukvarja z vzrejo Evrazijcev. 

To je psarna Eurobisern, rejka pa je 

gospa Marjeta Nečemer.

Po več mesecih čakanja na leglo smo 

končno dočakali našo psičko Floro. 

Nismo potrebovali dolgo, da smo se 

popolnoma zaljubili v to pasmo. Kar 

jih razlikuje od večine drugih pasem 

so tudi njihovi jeziki, ki pridejo 

poleg roza tudi modri in pikasti. 

Prav tako raznolike so tudi njihove 

barve kožuščkov, katere se najdejo v 

veliko kombinacijah. Zaradi njihove 

lepote, narave in redkosti smo se tudi 

mi odločili, da začnemo vzrejati to 

pasmo.  V ta namen smo ustanovili 

psarno Von Veber kennel.

Tako smo po dveh letih in pol, parih 

izletih k veterinarju in enem daljšem 

izletu v Avstrijo dočakali naš prvi 

naraščaj. Leglo je bilo majhno a polno 

ljubezni in veselja. 

15. avgusta sta na svet prikukali Alya 

in Asia in tako se je začela naša pot v 

vzrejo teh posebnih, srčnih kosmat-

incev Evrazijcev.

Edo iz Žage
POTRUDIMO SE
ZA NAŠ PLANET

Potegnil veter čez Poljane,

ujel se v jelke zbrane,

položil jih za malo malco

kot pastirček bi igral se s pal’co.

Pojavu bi se rad uprl,

oblake privezal bi na vrv,

deževje usmeril v morja,

plazovje nazaj v gorovja.

Rad bi prijatelj bil z naravo,

v rosi občudoval zeleno travo,

poslušal potokov žuborenja,

in peruti ptic šelestenja.

A kdo bo plačal dolg naravi,

kdo k pameti nas spravi?

Odločamo se res narobe,

kdo preprečil bo napake grobe?

Potresi, ujme in poplave

to niso več zabave,

vzeti moramo se v roke,

na naše pomisliti otroke.

Zmanjšajmo emisije ogljika

za energijo uporabljajmo več vodika,

postavimo bolj varne

sončne in vetrne elektrarne.

Ustavimo segrevanje podnebja

toplenje tečajev obeh ledevja,

s plastikami morij zastrupjenja

gozdov deževnih iztrebljenja.

Ne bodimo kot norčki dvorni, 

postanimo bolj dogovorni,

potrudimo se za naš planet

da še dolgo nam bo tu za živet. 
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Andreja Buh

Franc Zabukovec – 
Bunkar

Franc je velik poznavalec
narave, predvsem ptic. Po izo-
brazbi je sicer »strojnik«, a je že 
od malega bil nekako »usmer-
jen« k naravi. Zelo dobro se je 
razumel s stricem Tonetom, ki 
je bil lovec in pogosto je z njim 
hodil v gozd. Z medvedom se je 
prvič srečal pri petih letih, kot 
pravi: »mi je mali medvedek 
prišel pritisnit smrček na nos«. 
Kot radovedni otrok je hotel 
medvedka pobožati, kar pa 
seveda mami medvedki ni bilo 
všeč.
A se je vse dobro izšlo in France 
zaradi te izkušnje nima nobene-
ga strahu pred medvedi. 

IMAŠ PA NEKAJ IZKUŠENJ Z »BLIŽN-
JIM SREČANJEM« TUDI V ZADNJEM 
ČASU.

Letošnje poletje sem čisto ob cesti 
poslušal, katere ptice se oglašajo. 
Za menoj je bilo grmovje. V miru 
sem poslušal in, ko mi je zadišala 
cigareta, sem jo pač prižgal. »Klik« 
vžigalnika pa je slišati kot pok vejice 
in ob prižigu je kake štiri metre za 
menoj na cesto skočila medvedka. Z 
njo pa je tudi lanski mladič, ki je šel 
kar proti meni in, ko sem se obrnil 
k njemu (pa je bil zgolj pedalj od 
mojega obraza), se je ustrašil in se 
umaknil oz. kar prevalil. Pričakoval 
sem, da bom slišal »lomastenje«, pa 
nič. Stopil sem proti grmovju in med 
listjem sem videl zgolj eno oko, ki 
me je gledalo. Nisem se ustrašil, ni 
me zagrabila panika, naše srečanje 
je minilo čisto mirno. Tako kot tudi 
druga srečanja z medvedom, ki jih ni 
bilo malo.

FRANCE, ZELO VELIKO SI V NARA-
VI IN VERJETNO SI SREČAL ŽE VSE 
DOMAČE GOZDNE PREBIVALCE. TVOJA 
VELIKA »LJUBEZEN«, ČE LAHKO TAKO 
REČEMO, PA SO VENDARLE PTICE. SI 
NJIHOV OBOŽEVALEC ŽE OD MALEGA?

Naj začnem z anekdoto. V prvem 
razredu osnovne šole smo dobili 
nalogo, naj napišemo deset vrst ptic. 
Jaz sem to razumel, da moramo napi-
sati deset vrst v zvezku. Ptice sem 
namreč zelo dobro poznal že v rosnih 
letih. Fotografije ptic so bile takrat 
na škatlicah vžigalic in, ker sem znal 
brati že pri štirih letih in pol, sem pre-
poznal vse ptice na škatlicah. Seveda 
pa niso bile samo škatlice vžigalic 
tiste, kjer sem pobiral znanje. Veliko 
sem bral, pravzaprav vse, kar mi je 
prišlo pod roke. Bral sem šolske učbe-
nike, tudi npr. učbenik kemije in sicer 
pri malo starejših sosedah – Vandi 

in Veri. Pri njiju sem že bral tudi 
Pionirja, pri drugemu sosedu pa sem 
dobival tudi druge knjige, saj mu je 
bilo zelo všeč, da tako mali otrok želi 
brati. Meni pa je bilo potem seveda v 
prvem razredu osnovne šole dolgčas, 
saj sem močno prehiteval sošolce.

Pa se vrniva k desetim vrstam. Začel 
sem pisati ptice, ki sem jih poznal in 
tega se je nabralo za tri liste. Učitelji-
ca Benčinova me je takrat učila in je 
šla iskati v knjige, od kod sem ptice 
prepisal. Pa je ugotovila, da v tistih 
knjigah sploh ni bilo vseh ptic, ki sem 
jih navedel.

• FOTO: FRANC ZABUKOVEC

Franc Zabukovec 
z Bučkom
• FOTO: OSEBNI ARHIV
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Ptice so me okupirale do konca 
osnovne šole. Potem pa se je živl-
jenje seveda spremenilo – šolanje, 
družina, zaposlitev… Ni bilo časa… do 
upokojitve. Ob upokojitvi pa sem se 
vrnil k pticam in najprej sem na Ulaki 
naredil krmilnico. S tem sem sam 
sebe tudi »prisilil«, da sem šel vsak 
dan ven, tudi dvakrat, ne glede na 
vreme. Opazoval sem ptice in ugoto-
vil, da sem veliko stvari pozabil, s 
pomočjo literature in pogovorov z 
enako mislečimi pa sem se kmalu 
vrnil v »stare tirnice«. 

DANES SI ZAGOTOVO ŽE BIL V NARA-
VI. IN – KAJ SI VIDEL?

Nič. Bil sem v Ložu, saj se tam po-
javlja kos, skoraj bele barve. Delno 
pomanjkanje pigmenta je pri kosih 
pogosti pojav, skoraj čisto beli pa so 
redki. Danes nisem imel sreče in kosa 
nisem videl.

KAKO PA VEŠ, KATERE PTICE LAHKO 
NAJDEŠ V NAŠIH KRAJIH?

Pravzaprav za večino ptic, ki naj bi se 
nahajale v Sloveniji, vem že od male-
ga. Ker sem veliko v naravi, pa občas-
no doživim tudi prijetna presenečen-
ja. Na primer – klavžar. Gre za ptico, 
malo večjo od vrane, je črne barve 
in z velikim, navzdol zavihanim kl-
junom, na temenu pa ima perjanico. 
Klavžar je v Evropi praktično izumrla 
ptica, saj ima baje zelo okusno meso, 
v naravi jih je nekaj v Tuniziji, Turčiji in 
Siriji. Avstrijci so jih pred leti umetno 
gojili, da bi jih vrnili v naravo. Ker pa 
je klavžar selivec, jih je bilo potrebno 
naučiti, kam se morajo seliti in so jih 
z motornimi zmaji (ali malimi avioni) 
usmerjali in peljali na jug. Seveda pa 
so se morali zmaji in letala ustavljati, 
za počitek, dotok goriva… in danes 
se klavžarji, čeprav že potujejo sami, 
najraje ustavljajo na letališčih. Redno 
se ustavljajo v Ajdovščini, Postojni, 
Lescah. Vsi gojeni klavžarji imajo 
namreč sledilec in s pomočjo aplik-
acije lahko vsakdo (ki seveda ima to 
aplikacijo) spremlja njihovo pot.
Ko se je prvič pojavil pri nas, v dolini, 
me je poklical kolega iz Velenja in 
povedal, da je ptič nekje med Markov-
cem in Vrhniko in našel sem ga v Koča 
vasi, drugič sem ga videl na Gabru. 
Najdete pa to ptico na freski »Mrtvaš-
ki ples« v Hrastovljah.

FRANC, LAIKI POZNAMO MALO VRST 
PTIC IN ŠE TE VELIKOKRAT BOLJ PO 
IMENU, KOT PO VIDEZU. KOLIKO RA-
ZLIČNIH PTIC PA IMAMO PRI NAS?

V Sloveniji živi okoli tristo različnih 
vrst ptic. Sem sodijo tudi ptice, ki 
se občasno ustavijo med selitvijo, 
pa tudi tiste, ki živijo pol leta tu, 
pol leta pa nekje drugje. Jaz sem od 
stanovanjskega bloka v Starem trgu, 
v katerem živim, pa do spomenika 
na Ulaki registriral 120 različnih vrst 
ptic. Govorim zgolj o tistih, ki sem jih 
uspel fotografirati. Med njimi je ribji 
orel, selivka, ki sem ga uspel »ujeti« 
med preletom čez dolino. Enako sem 
ujel žerjave, pa tudi poštne golobe, ki 
pa so se izgubili. To se dogaja med ka-
kšno hudo nevihto, ko golobi izgubijo 
orientacijo.

TI GOLOBI SO REGISTRIRANI IN, ČE 
NAJDEMO IZGUBLJENEGA, KAJ LAH-
KO NAREDIMO?

Lastnika je možno najti. Če ima 
golob veliko vrednost, se bo lastnik 
tudi potrudil in prišel ponj. Torej, če 
najdete izgubljenega goloba, pok-
ličete na Društvo za opazovanje ptic 
Slovenije, tam pa vas bodo usmerili 
dalje, npr. na kako golobarsko društ-
vo. Najenostavneje pa je, da golobu 
nudiš hrano in varnost in slej kot prej 
se bo sam znova orientiral in odšel.

Vrniva se k drugim pticam. Na 
Gobovcu – tu imam s pticami res 
srečo, sem videl veliko bobnarico. 
Ta ptica je selivka in na Gobovcu se 
je verjetno ustavila zaradi megle – 
mislila je, da je jezero. Ostala je le 
en dan, ampak sem pač imel srečo, 
da sem jo videl in fotografiral, kar 
je težko, saj se postavi pokonci in 
je zaradi varovalne barve povsem 
podobna tršci. Videl sem tudi že 
kravjo čapljo, pa rjavo čapljo, ki je 
v dolini tudi zgolj prehodno in zelo 
redko. Enako velja za grahasto peni-
co. Na Gobovcu je res dober teren za 
opazovanje ptic – malo je močvirja 
in dovolj grmovja. Idealen prostor 
za ptice je tudi na Ulaki. Je dovolj 
travnikov, grmovnic in sadovnjakov, 
tam je mešan in smrekov gozd, potok 
je dovolj blizu.  Zato se ustavljajo ra-
zlične ptice in zato sem tam postavil 
krmilnico.

BI BILO ZANIMIVO NA ULAKI POSTAVI-
TI TUDI OPAZOVALNICO PTIC?

Sem razmišljal o tem. Celo bil sem 
pri županu (pred leti) in mu pred-
stavil del ptičje populacije. Menim, 
da bi se tudi tu dalo dobiti kakšna 
evropska sredstva. Zvedel sem, da že 
imamo eno opazovalnico, pri gradu 
Snežnik (nisem je še videl) in da naj 
svoj predlog posredujem Zavodu 
Snežnik. Torej sem šel tudi na zavod, 
jim pustil slikovni material (preko 30 
fotografij) in pri tem je ostalo.

Je pa res ena opazovalnica v Markov-
cu, pri gostišču Mlakar, zelo dobro 
narejena, primerna za fotografiranje. 
Za prepoznavanje ptic (sploh redkih) 
je fotografija izrednega pomena. Brez 
nje ne moreš biti dovolj natančen. 
Vrbji kovaček in severni kovaček 
sta si zelo podobna, majhna ptička. 
Severni ima zelo izrazito rumeno 
obrv nad očesom, vrbji samček pa 
ima tudi malo rumene barve. Vrbji 
kovaček ima skoraj črne noge, severni 
pa rjave. Nemogoče je določiti vrsto 
brez fotografije.
Na primer – liščka vsi poznamo. Kje 
je rdeč?

MALO SI ME ZMEDEL, NE ZNAM 
ODGOVORITI NATANČNO.

Pa prav zaradi rdeče barve veš, da je 
lišček. In naj sam odgovorim – rdeč 
je okoli kljuna. Rdeč je tudi kalin. Ne 
opazimo ga pogosto, a zgodaj spom-
ladi, ko začno brsteti slive, zagotovo 
pride na obisk. Obožuje popke sliv 
in njegov obisk na drevesu na žalost 
pomeni, da sliv ne bo.

JE ŽE TAKO, DA PTICE NAJDEJO 
HRANO, KI JIM NAJBOLJ USTREZA. 
POZIMI PA JIM JE DOBRO PRISKOČITI 
NA POMOČ. KAKO?

Najprej opozarjam – pticam ne daja-
jte kruha. Kruh vsebuje kvas, ki ptice 
napihuje. Prav tako ne dajajte slane 
hrane. Ptice imajo zelo rade arašide, 
vendar ne smejo biti slani, saj jim sol 
zelo škodi. Razen krivokljunu, ki ga 
vsi lahko opazimo pozimi na cesti, 
ko liže sol. Krivokljun je zelo zanimiv 
tudi zaradi tega, ker gnezdi že konec 
januarja, februarja. Takrat je namreč 
na voljo njegova najljubša hrana – 
smrekovo seme.

Malo sva zašla. Pticam je obvezno 
dajati tudi vodo in jo redno menjava-
ti, saj postana voda prinese bolezni. 
Glede semen – pozimi je zelo malo 
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ptic, ki jedo semena, razen sončnice. 
Sončnice imajo radi mesojedi ptiči, saj 
vsebujejo olja, pa tudi semenojedi se 
jih ne branijo. Jaz pticam dajem zgolj 
sončnice, za poslastico pa jim zdro-
bim arašide (neslane). Te imajo zelo 
radi in hitro pridejo jesti tudi »z roke«. 
Pravzaprav vsakega ptiča lahko na-
vadiš na svojo bližino. Ponudiš hrano 
z roke, slej kot prej se eden opogumi 
in pride. Če se počuti varno, prenese 
sporočilo drugim in kmalu imaš roke 
polne. Ptičje govorice seveda ne 
razumemo, prepoznamo pa njihovo 
različno oglašanje. Ne glede na vrsto 
ptiča pa očitno vsi razumejo sporočilo 
o hrani, in sporočilo o nevarnosti. 

Lahko pa pticam ponudimo tudi loj, 
ta je namenjen predvsem mesojedim 
pticam.

IMAŠ SVOJO NAJLJUBŠO PTICO?

Tudi sam sem se že večkrat vprašal, 
katera mi je najljubša. Večina bi 
verjetno rekla vodomec, ki je poln 
bogatih barv. Meni je izredno lep 
tudi kalin, predvsem samec s svojim 
velikim rdečim trebuhom. Pa smr-
dokavra s svojim vzorcem. Posebej 
pa občudujem sove. Recimo – mali 
skovik je velik kot ščinkavec, s krat-
kim repom in je zelo krotak. Pride 
na vejo in te prav milo gleda, zaradi 
varovalne barve ga je težko opaziti. 
A pride v spremstvu drugih ptic, saj 
so prav ptice njegova osnovna hrana 
in zato mu sledijo, da vidijo, kje se 
ustavi in se tako lahko umaknejo. 
Zelo lepi sta tudi lesna sova in kozača 
– poleg skovika edini sovi, ki sem jih 
uspel fotografirati.

FRANC, VEMO, DA IMAŠ PTIČA TUDI 
DOMA. DO PRED KRATKIM TI JE 
DRUŽBO DELALA SKOBČEVKA, OZ. 
SAMČEK BUČKO, ZDAJ PA JE S TEBOJ 
VELIKI ALEKSANDER. 

Z Bučkom sva bila dobra družba in 
navadil sem ga veliko besed, celo 
celih stavkov. Kar spontano. Ko 
gledam TV, rad glasno komentiram 
in sploh ob poslušanju državnega 
zbora izpustim marsikatero krepko. 
Ali pa ob gledanju nogometa. Bučko 
je poslušal in sčasoma začel ponavl-
jati. In znal je povedati okoli dvesto 
smiselnih stavkov. Med drugim: 
»Zakaj si tečen? Ne bodi tečen!« 
Prav učil sem ga le njegovega imena 

in pa predstavitve: »Čigav si ti? Jaz 
sem Bunkarjev.« Znan pa je tudi po 
stavku: »Nejmam cajta, bo pršu Kvik 
na en šnopc,« ki ga je ponavljal vse do 
smrti. 

Velikega Aleksandra verjetno ne bom 
navadil veliko, saj je že starejši (ima 
preko 20 let), občasno že reče kaj, a 
zelo tiho.

FRANC, TVOJE POZNAVANJE PTIC JE 
NEVERJETNO.  POZNAVANJE, KI BI GA 
BILO DOBRO PRENESTI NA MLAJŠE 
RODOVE. KAKO MLADE ANIMIRATI, 
DA SE BODO POSVEČALI NARAVI, DA 
BODO RAZISKOVALI DOMAČ KRAJ IN 
NJEGOVO OKOLICO, DA BODO OBISKALI 
»SKRITE« KOTIČKE DOLINE?

Vzemimo jim telefone.

TRDITEV, KI NE POTREBUJE KOMEN-
TARJA. FRANC, NAJLEPŠA HVALA ZA 
POGOVOR, KI MORDA LE VZPODBUDI 
KAKŠNEGA MLAJŠEGA, DA OBČASNO 
ODLOŽI TELEFON IN PRISLUHNE
NARAVI OKOLI SEBE. 

• FOTO: FRANC ZABUKOVEC



16    • letnik 24 • november 2023 •

Ulaka je že dolgo znano arheološko najdišče, saj je na njej 
že Valvasorjev sodobnik, učenjak Janez Ludvik Schönle-
ben (1618-1681), videl ruševine starodavnega japodskega 
mesta Terponus. V letih pred 2. sv. vojno je obsežna izko-
pavanja vodil arheolog Walter Schmid in odkril ostaline 
stavb, ki jih je razložil kot hiše, kovačije in prodajalne iz 
rimske dobe. Našel je rimsko keramično posodje, orodje, 
vojaško opremo, nakit in novce.

Toda Ulaka je bila poseljena že v stoletjih pred Rimljani, 
kaže, da v celotnem 1. tisočletju pr. n. št. O tem pričajo 
ruševine železnodobnega obzidja, ki je še posebej dobro 
ohranjeno na severnem obrobju nekdanjega naselbins-
kega platoja. S takratnimi prebivalci Ulake so povezana 
odkritja lončenine in osebne opreme, npr. zaponke za 
obleke, različen nakit pa tudi njihovi grobovi. V enem od 
njih je bila v drugi polovici 7. ali zgodnjem 6. st. pr. n. št. 
pokopana deklica v bogati opravi z bronastimi okrasnimi 
ploščami, zaponko z očalastimi obeski in dolgimi spiral-
astimi zapestnicami. Dekličina oprava nakazuje, da je pri-
padala vrhnjemu sloju tedanje družbe, njena družina pa je 
imela trgovske ali izmenjale stike z oddaljenimi območji, 
saj podobne oprave najdemo globoko na Apeninskem ne 
eni ter Balkanskem polotoku na drugi strani. 

Raziskave kažejo, da so bile železnodobne skupnosti 
organizirane v rodove in klane ter zelo militantne. Želez-
no dobo so bržkone pretresali plemenski spopadi med 
bojevniškimi aristokracijami za prevlado nad naravnimi 
viri, vodo, pašniki, lovnimi območji, lesom, rudami itd. 
Pomemben je bil nadzor uhojenih poti, kolovozov in 
prelazov. A takratni ljudje so tudi dodobra kultivirali 
krajino, izkrčili gozdove, kmetovali, redili črede, trgovali 
in poselili odmaknjena območja. Bili so odlični kovači, 
lončarji in spretni rokodelci.  

V 2. stoletju pr. n. št. postanejo Rimljani v neposredni 
zahodni soseščini, pomemben politični in vojaški akter. 
Leta 181 pr. n. št., po pregonu Keltov iz Furlanske nižine, 
so ustanovili kolonijo v Akvileji (Oglej), ki postane 
izhodišče njihovega osvajanja Istre in kraških prelazov 
ter nadaljnjih prodorov v smeri Kvarnerja, v porečje Save 
in Podonavje. To je bil dolg proces, ki se je zaključil šele 
v dobi prvega rimskega cesarja Avgusta (27 pr. n. št. – 
14 n. št.). Iz rimskih vojaških kronik izvemo tudi imena 
nekaterih predrimskih železnodobnih skupnosti. Tako 
beremo, da so v nekem trenutku na območju prelaza Okra 
(Razdrto) mejili Karni in Japodi ter, da se visoka gora pri 
Japodih imenuje Albijska gora (Snežnik). Najverjetneje so 
Rimljani tudi takratne prebivalce Loške doline šteli med 
Karne ali Japode.

Boštjan Laharnar,
dr. arheoloških znanosti, Narodni muzej Slovenije

Arheološke raziskave 
na Ulaki in Nadleškem 
hribu

Čeprav zgodovinski viri o tem molčijo, arheološke 
raziskave zadnjih let kažejo, da so se takratni prebivalci 
Loške doline, gradiščarji z Ulake, uprli Rimljanom. Otipljive 
sledi je rimska osvajalska vojska pustila na Nadleškem 
hribu, kjer so zgradili vojaški tabor. Še danes se prav dobro 
sledi njegovim zemljenim okopom, viden je tudi eden od 
vhodov. Kmalu po prvi zabeležbi najdišča leta 1935, se je 
med znanstveniki vnela razprava o dataciji in vlogi tabora. 
Tezo profesorja Balduina Sarie, da so bili v njem nameščeni 
Oktavijanovi (poznejši rimski cesar Avgust) vojaki v času 
vojn v Iliriku med 35 in 33 pr. n. št. zaradi obleganja Ulake, 
so zelo kritizirali. Toda naše raziskave mu pritrjujejo oz. 
nakazujejo še nekoliko kompleksnejšo situacijo.

LJUDJE IN KRAJI

Arheološka izkopavanja na Ulaki, september 2023
• (© NMS)

Območje Ulake in Nadleškega hriba kot jih razkrivajo 
lidarski podatki 
• IZVEDBA MATIC ZUPAN, © NMS
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Lasersko skeniranje zemeljskega površja (tehnologija 
LiDAR) in arheološka analiza tako pridobljenih podatkov 
je razkrila izjemno zanimivo topografsko sliko. Tako zelo 
dobro razberemo »mestni tloris« rimske Ulake, ki je
dedič železnodobnega gradišča, obdanega z obzidjem.

Na Nadleškem hribu jasno vidimo obrise rimskega tabora, 
ki pa je imel dve gradbeni fazi, saj ločimo večji in manjši 
taborski obod. Pomenljivo je, da tudi datacija najdb, na-
kazuje dve obdobji uporabe tabora in sicer v času cesarja 
Avgusta in že pred tem, torej pred letom 27 pr. n. št. Ni pa 
jasno ali je bil sprva tabor manjši in pozneje razširjen ali 
obratno, torej sprva večji in pozneje zmanjšan.

Leta 2017 smo ob vznožju vzpetine severno od vrha Ulake 
našli ostanke še enega rimskega tabora ter veliko rimskih 
vojaških najdb. Med njimi žebljičke vojaških obuval, 
kopje, bojni nož, puščične osti, izstrelke za katapult 
in pračo. Ti predmeti so večinoma sočasni starejšim 
rimskim vojaškim predmetom z Nadleškega hriba, kar 
nakazuje, da sta bila zgrajena v povezavi z istim do-
godkom. Glede na pozicijo taborov ter številne vojaške 
najdbe je bil ta dogodek bitka med Rimljani in domačini, 
branilci Ulake. To dejstvo uvršča arheološki kompleks 
Ulaka-Nadleški hrib med še posebej pomembna najdišča. 
Najdišča z ohranjeno infrastrukturo in sledovi vojaških 
spopadov iz antike oz. celo izteka železne dobe so namreč 
izjemna redkost. 

Letos septembra smo arheologi ponovno raziskovali na 
Ulaki in Nadleškem hribu. Toda več podatkov, prinaša več 
vprašanj, zato se bomo še vrnili.

Arheološka ekipa Narodnega muzeja Slovenije

s sodelavci je zelo vesela podpore in naklonjeno-

sti domačinov, še posebej gre zahvala lastnikom 

parcel, ki so dovolili izvedbo raziskav.

LJUDJE IN KRAJI

Izbor večinoma rimskih vojaških predmetov z Nadleškega 
hriba. Med njimi so okov voza, oljenka, sulični kopiti, bojni 
nož, katapultna izstrelka, žebljički obuval, svinčeni izstrelki 
za pračo, bronast nastavek ročaja bojnega roga, odlomek 
robnega okova ščita, obesek in novci.
• FOTO: TOMAŽ LAUKO, © NMS

Bronasti predmeti iz groba deklice. Druga 
polovica 7. ali zgodnje 6. stoletje pr. n. št.
• FOTO: TOMAŽ LAUKO, © NMS
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V preteklem letu so Romana Nared, Borut Kraševec in 
Anđelka Pogorilić na pobudo študentov slovenistike 
pregledali, popravili in dopolnili seznam osebnosti iz 
Loške doline za Wikipedijo. Seznam, ki je izpisan iz 
različnih leksikografskih virov, vsebuje osebnosti, ki so 
se tu rodile, delovale ali umrle, tematsko pa je razdeljen 
glede na področje delovanja – znanost, naravoslovje in 
humanistika, gospodarstvo, zdravstvo, politika in vojska, 
umetnost in kultura, fotografija, literatura, glasba, likov-
na umetnost, arhitektura, šport, šolstvo, duhovništvo in 
drugo, kamor so uvrstili tolovaja Toneta Haceta. Po vsej 
verjetnosti je seznam nepopoln ali pa se komu zdi, da je 
kakšna osebnost neupravičeno izpostavljena, vsekakor 
pa so postavljeni dobri temelji za nadaljnje raziskovanje, 
saj je Wikipedija prostodostopen, rastoč in interaktiven 
portal, tako da je možno popravljati napake ali dodajati 
podatke. Vsak, ki je uvrščen na seznam, je pustil pečat v 
našem kraju, mnogi pa so žal že v otroštvu zapustili Loško 
dolino, potem pa so s svojimi dejanji zasloveli v drugih 
krajih. Takšna sta bila brata Jakob – Japec in Franc Jakopin 
iz kmečke družine, najstarejši in najmlajši od dvanajstih 
otrok. Izjemna človeka, ki sta ustvarila izjemne dosežke, 
sta marsikateremu domačinu neznana. Tokrat bom s po-
močjo spletnih virov orisala življenje in delo najstarejšega od 
dvanajstih otrok, Jakoba Jakopina – Japca, ki se je 10. aprila 
1897 v Vrhniki pri Ložu rodil očetu Jakobu iz Grahovega 
in mami Mariji. V spominih Franca Jakopina piše, da si 
je njun oče Jakob »kupil v Vrhniki pri Ložu posestevce, 
vendar tako, da si je lastnica pridržala stanovanje in obilni 
preužitek. Ta bivša lastnica se je pisala Petras, njej pa so 
rekli Petrasica. Imela je vsaj 3 hčere, od katerih naj bi se 
ena poročila z mojim očetom. Ker so pa vse že služile v 
mestu, se ni nobena hotela vrniti domov in vzeti očeta 
za moža. Zato se je moral s Petrasico dogovoriti za odkup 
posestva, da bi se lahko oženil drugje. Sosednja hiša je bila 
hiša Antončičevih. Oče se je poročil 1896 z Marijo Škrbec, 
po domače Baštuc, iz Pudoba. S to ženo je imel sina Jakoba 
(Japca), rojenega 10. aprila 1897, umrlega v Kalaču v Rusiji 
13. aprila 1993, in hčer Marijo (Mico), rojeno 7. septembra 
1898 in umrlo 1. novembra 1991. Njuna mati je umrla leta 
1901.«

Anđelka Pogorilić

Jakob Jakopin –
izumitelj iz Loške
doline

Oče Jakob Jakopin (1866–1944)
• vir: https://dramlje.splet.arnes.si/files/2017/01/
Raziskovalna-naloga-Brata-Jakopin-1.pdf

Družinsko drevo Jakopinovih sem odkrila v raziskovalni 
nalogi učencev OŠ Dramlje, kamor se je v začetku prejšnje-
ga stoletja preselila družina Jakopin. 

Jakob, ki so mu doma rekli Japec, je deset let otroštva 
preživel v Vrhniki. »Že kot otrok je najraje brodil po rečici 
Obrh, ki teče po sredi vasi Vrhnika. Velikokrat je prišel do-
mov z mokrimi hlačami in spominja se, da mu jih je nova 
mama otresla in posušila. V Obrhu je bilo veliko postrvi. 
Otroci so jih lovili z ostmi in jih naskrivaj pekli, natakn-
jene na palico nad ognjem. Japčev otroški prijatelj je bil 
Ovščev Janez. Na dvorišču, kjer so sekali drva, sta se igrala 
na ta način, da je Janez podajal dračje na tnalo, Japec pa 
je to s sekirico sekal. Zgodilo se je, da stvar ni bila dobro 
sinhronizirana in naenkrat sta z Janezove roke odletela 2 
prsta. Mogoče mu je pozneje ta invalidnost pripomogla, da 
mu ni bilo treba v 1. svetovni vojni na fronto in je ostal živ. 
Skupaj sta hodila tudi v šolo, v 2 kilometra oddaljeni Stari 
trg in se šla konja in kočijaža, tako da je imel prvi v ustih 
kratko palico, ki je imela na vsakem koncu vrvico, drugi 
pa ga je poganjal in vlekel vrvico kot vajeti enkrat levo 
enkrat desno. Nadučitelj v Starem trgu je bil takrat Žebre, 
ki so mu učenci rekli Žrebec, njuna učiteljica pa je bila Fani 
Kozamernik ali na kratko Koza.
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Japec Jakopin okoli leta 1923
• vir: https://dramlje.splet.arnes.si/files/2017/01/
Raziskovalna-naloga-Brata-Jakopin-1.pdf

Ko je Janez po Faninem mnenju naredil neki večji 
prekršek, ga je kaznovala tako, da je moral poklekniti pred 
tablo, ona mu je glavo stisnila med kolena in ga začela tep-
sti po zadnji plati. Fant pa ni bil od muh, vzdignil je glavo 
in vrgel učiteljico po odru, potem pa se le s težavo izmotal 
iz njenega dolgega krila na svetlo.« 

• http://rod.cerknica.org/index.php?title=Jakopin_Jakob_(Japec)_1897&action=edit

Osnovno šolo je do desetega leta obiskoval v Starem trgu 
pri Ložu, nato pa je oče leta 1907 kupil večje posestvo v 
bližini Dramelj pri Celju. Viri navajajo, da so se le stežka 
privadili novemu življenju. V pomoč jim je bilo to, da se 
je v Dramlje preselilo več družin iz Notranjske, s kater-
imi so navezali stike, kar jim je pripomoglo k ohranjanju 
narečja. Tako je Japec govoril povsem »drugačen jezik«, 
zaradi česar je bil na začetku med sošolci nesprejet in 
je imel težave. Brat Franc Jakopin v spominih navaja, da 
je bil nabrit, pameten in poln vragolij. Tako se je nekoč 
zgodilo, da jim je duhovnik govoril o Mariji in brezmadež-
nem spočetju. Japec ga je hudomušno vprašal, kako da je 
mogoče, da je lahko z Jožefom spočela sina. Duhovniku 
to seveda ni bilo všeč in ga je, kot se je spodobilo za dobre 
stare čase, našeškal s palico. Seveda se je nabriti Japec 
maščeval in s še dvema sošolcema uničil duhovnikov 
sadovnjak hrušk. Brat Franc Jakopin je v spominih zapisal 
več Jakobovih prigod in norčij, pa tudi to, da je bil skrben, 
delaven in že v otroštvu občudovanja vreden risar. Risal je 
vse, kar je videl – stroje, mitološke scene, vaške poseb-
neže, podobe in slike na stene domačega kozolca.

Na začetku prve svetovne vojne je bil kot osemnajstletni 
mladenič vpoklican v avstrijsko vojsko. Bojeval se je na 
ruski fronti v Galiciji, pozneje pa tudi na Soški fronti, bil je 
petkrat ranjen in ob koncu vojne odlikovan z zlato medal-
jo.

Po koncu prve svetovne vojne, ko je štel že krepko čez 
dvajset let, se je odločil za študij agronomije v Franciji. 
V Lyonu je končal srednjo kmetijsko šolo, potem pa je 
uspešno opravil sprejemne izpite in se vpisal na Kmeti-
jsko fakulteto v Parizu, kjer je leta 1928 diplomiral. Po 
končanem študiju in večletnem delu na železnici v Franciji 
se je Japec leta 1932 z motociklom in dvema kovčkoma 
odpravil v Rusijo, kjer so iskali mlade diplomante. Pristal 
je v suhi stepski pokrajini Kalača v Voronežu, kjer je 
delal kot glavni kmetijski inženir na državnem posestvu, 
dokler se ni zapletel z oblastmi in politiko, tako da so ga 
kot francoskega vohuna zaprli za štiri leta. Bil je celo v 
sibirskem taborišču, kjer so mu s puškinim kopitom izbili 
trinajst zob in zlomili stegnenico – a je preživel. Sovjetske 
oblasti so bile neizprosne. Vsaka neustrezna, a na glas 
izrečena misel, je bila usodna. Leta 1942 se je vrnil v Kalač 
in tokrat je smel, pod nenehnim nadzorom tajnih služb, 
opravljati delo učitelja na srednji tehnično-kmetijski šoli. 
Na agronomski fakulteti v Voronežu je konstruiral in nato 
patentiral deset izumov – poljedelskih strojev, ki jih še 
danes izdelujejo in uporabljajo. Njegov najbolj znan izum 
je samohodni plug – volčji korak, ki je po zgledu volčjega 
koraka zemljo z dletastimi dolgimi noži na rotorju le odri-
val in rahljal, ni pa rezal brazd.

Družina Jakopin okoli leta 1940 
• vir: https://dramlje.splet.arnes.si/files/2017/01/
Raziskovalna-naloga-Brata-Jakopin-1.pdf

V kmetijstvu je povzročil pravo revolucijo in z njim 
zaslovel po vsej Sovjetski zvezi. O njem so posneli 
dokumentarni film z naslovom »Šag volka« oz. Volčji 
korak, objavljenih je bilo veliko strokovnih prispevkov o 
njegovih dosežkih in izumih, prav tako pa so mu postavili 
doprsni spomenik in spominsko ploščo. Umrl je v Kalaču, 
star 95 let, kjer je tudi pokopan. 

Jakob Jakopin – Japec ali Žak Feliksovič Jakobin, kakor se 
je v Rusiji sam poimenoval, je pustil bogato zapuščino, žal 
bolj v svetu kot doma, kar seveda ne pomeni, da v rojstni 
vasi ne more imeti spominskega obeležja.

Kip Japca Jakopina in 
njegovega izuma Volčji korak
• vir: https://dramlje.splet.arnes.si/
files/2017/01/Raziskovalna-naloga-Bra-
ta-Jakopin-1.pdf

VIRI: 

• https://www.jakopin.net/franc/ro-
dovnik_oceta.html

• https://sl.wikipedia.org/wiki/Seznam_
osebnosti_iz_Ob%C4%8Dine_Lo%C5%A-
1ka_dolina

• http://rod.cerknica.org/index.php?ti-
tle=Jakopin_Jakob_(Japec)_1897&ac-
tion=edit

• https://dramlje.splet.arnes.si/
files/2017/01/Raziskovalna-naloga-Bra-
ta-Jakopin-1.pdf)
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30. septembra, je v Gallusovi dvorani Cankarjevega 
doma v Ljubljani potekala slovesna akademija, s kate-
ro je Čebelarska zveza Slovenije (ČZS) obeležila 150 let 
organiziranega čebelarstva na slovenskem. Dogodek je bil 
zaznamovan z izjemnimi govorniki in glasbenimi nastopi 
ter je predstavljal pomemben mejnik v slovenskem čebe-
larstvu. Slavnostni govor na prireditvi je imela predsednica 
Republike Slovenije dr. Nataša Pirc Musar, ki je poudarila 
izjemno pomembnost čebel in drugih opraševalcev za 
svetovno prehransko varnost in poudarila: “Od njih je 
odvisna vsaka tretja žlica naše hrane.”

Na dogodku so se zbrala čebelarska društva iz vse Slo-
venije, med njimi tudi članice in člani Zveze čebelarskih 
društev Cerknica ter župan občine Loška dolina s soprogo. 
Posebno pozornost pa so pritegnili praporščaki čebelar-
skih društev, ki so bili glavna atrakcija na odru.

Čebelarska zveza Slovenije je to slavnostno akademijo 
organizirala ob 150-letnici organiziranega čebelarstva, 
20-letnici Apimondie Ljubljana 2003 ter 250-letnici smrti 
začetnika modernega čebelarstva Antona Janše in začetku 
delovanja Čebelarske šole Antona Janše. Med nagovori so 
se zvrstili ugledni gostje, med njimi nekdanji predsednik 
ČZS in predsednik organizacijskega odbora Apimondie 
2003 Lojze Peterle, predsednik Apimondie Jeff Pettis, 
predstavnica uprave NLB d.d. ter predsednik ČZS Boštjan 
Noč. Glasbeni nastopi so dodali čar dogodku, saj so se 
na odru izmenjevali Glasbena skupina Fehtarji, Helena 
Blagne, Sašo Avsenik, Pevski zbor ČZS ter Pihalni orkester 
SVEA Zagorje. Prireditev sta s svojo energijo povezovala 
Barbara Dimc in Boštjan Romih.

S tem svečanim dogodkom je Čebelarska zveza Sloveni-
je obeležila bogato dediščino čebelarstva in izpostavila 
njegov pomen za prihodnost svetovne prehranske varno-
sti. Obenem pa je bila to tudi priložnost za povezovanje 
in slavljenje dosežkov slovenske čebelarske skupnosti, ki 
ostaja trdno zavezana ohranjanju čebel.

SLAVNOSTNA AKADEMIJA 
ČEBELARSKE ZVEZE SLOVENIJE

BESEDILA in FOTO 

Mario Žnidaršič

levo:
Predsednica Republike Slovenije dr. Nataša Pirc Musar

desno:
Predsednik ČZS Boštjan Noč

desno spodaj:
Župan občine Loška dolina Matjaž Antončič s soprogo

Izvir • FOTO: NIVES PIŠEK
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POČASTITEV MEDNARODNEGA
DNEVA STAREJŠIH

V četrtek, 28. septembra 2023, so članice in člani Društ-
va upokojencev Loška dolina obeležili Mednarodni dan 
starejših na izjemno pristen način. Dogajanje se je odvijalo 
v Starem trgu, kjer so se ob 12.30 zbrali pred Osnovno šolo 
heroja Janeza Hribarja. Z učenci 7. razredov in njihovih 
mentorjev so se skupaj odpravili na dvourno pohodno 
dogodivščino. Pohod je bil odlična priložnost za preple-
tanje generacij, saj so se starejši člani društva spoznavali 
in družili z mlajšimi generacijami, kar je prispevalo k 
prijetnemu vzdušju na dogodku. Ob 16. uri se je dogajanje 
preselilo nazaj v Osnovno šolo heroja Janeza Hribarja, kjer 
se je odvila kulturna prireditev, delavnice in medgeneraci-
jsko druženje v počastitev Mednarodnega dneva starejših. 
Udeleženci so uživali v raznolikem kulturnem programu, 
ki je vključeval pesmi, plesne točke in recitacije. Nastopile 
so Pevke pri Društvu upokojencev Loška dolina in plesna 
skupina društva Migaj-Migaj in učenci osnove šole. Na 
dogodku je v imenu občine spregovorila in pozdravila pris-
otne podžupanja Romana Zakrajšek. Poleg toplih besed 
podžupanje je udeležence dogodka pozdravil tudi pred-
sednik Društva upokojencev Loška dolina Tomaž Petrinčič. 
Prireditev je bila izjemno uspešna, saj je združila mlajše in 
starejše v skupno praznovanje Mednarodnega dneva stare-
jših. Društvo upokojencev Loška dolina je s tem pokazalo, 
kako pomembno je medgeneracijsko sodelovanje in kako 
bogata je izmenjava znanja in izkušenj med različnimi 
generacijami.

Stanko Grl
SRČNO RAD

Srčno rad delil bi z vami, 

pa ne vem kako in kaj,

komu dati, komu vzeti,

kaj početi na skrivaj?

Sreča pride in odide, 

se dotakne kdaj in kje,

enim mimo gre prav blizu,

drugim sede v srcé.

Kaj je sreča, kaj nesreča,

kdo odgovor ta bi znal,

kje jo najti, kje pobrati,

kje kos sreče bi iskal?

Vsak od nas jo včasih najde, 

a je ne znamo obdržati,

ko jo imamo pa ne znamo,

tudi drugim srečo dati.
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Ida Turk

Spomin nam kaže smer

Tudi Krajevna organizacija združen-
ja borcev za vrednote NOB Loška 
dolina je počastila občinski praznik 
kot spomin na partizanski napad na 
Lož 19. oktobra 1941 s slovesnostjo 
pri spomeniku heroja Janeza Hribarja 
pred Kovinoplastiko Lož. Govornik 
na slovesnosti  je bil Tone Urbas, član 
Združenja borcev za vrednote NOB 
Cerknica, kulturni program pa so 
pripravili domači kulturni izvajalci sk-
upaj z otroki iz osnovne šole. Občani 
so položili cvetje k spomeniku heroja 
Janeza Hribarja, krajani Loža pa 
so položili cvetje k obnovljenemu 
spominku v sredini Loža, ob katerem 
je sedaj postavljena interaktivna 
tabla s QR kodo, ki omogoča dostop 
do podatkov o spomeniku in drugih 
podatkih iz NOB.

Napad na Lož je bila sicer manjša 
vojaška akcija v prvem letu okupacije, 

glas katere pa je segel vse do Rima, 
saj je dal jasno  sporočilo, da se slov-
enski narod ne bo uklonil fašistični 
okupaciji. Dolga je bila pot do svo-
bode, mnogo žrtev je bilo v naši dolini 
in mnogo bojev je bilo izbojevanih. 
S svobodo pa je prišel tudi razvoj v 
našo dolino, katerega idejni vodja 
je bil narodni heroj Janez Hribar. 
Razvoj doline je omogočil, da iz revne 
predvojne doline ni bilo več treba 
hoditi s trebuhom za kruhom čez 
lužo v ameriške rudnike in gozdove, 
v slavonske in francoske gozdove 
ter še kam. Razvoj industrije v naši 
do tedaj pretežno kmetijski dolini je 
prinesel možnost zaposlitve doma, 
omogočil šolanje mladim. V obdobju 
razcveta doline, ko  je s pomočjo šti-
pendij lahko nadaljevala šolanje cela 
vsakokratna generacija osmošolcev, 
ki se je nato zaposlovala na kvalitet-

nih  delovnih mesti, ki so omogočala 
poklicni razvoj; ko so se s študijem 
ob delu kalili strokovni kadri, ki so 
peljali razvoj industrije; ko so se 
gradila stanovanja za mlade; ko  so s 
pomočjo kreditov rasla nova naselja; 
ko se je s samoprispevki gradila šola 
in vrtec; ko se je občanu z delom na 
dve prosti soboti omogočil nakup 
dializatorja, da se mu ni bilo potrebno 
več voziti v Ljubljano na dializo; ko je 
lokalno vodstvo s tesnim sodelovan-
jem z vaškimi odbori  in krajani začelo 
graditi vodovodno infrastrukturo, 
omogočilo telefonijo, asfaltiralo ces-
te, so zunanji opazovalci našo dolino 
poimenovali zlata dolina.

Ko dolinci skupaj z Babnopoljci 
stopimo skupaj, je možno ponovno 
pospešiti razvoj naše doline, ki je v 
preteklosti zastal oz. se upočasnil,  
in sicer razvoj, ki bo omogočil, da se 
zmanjšajo jutranje kolone občanov, 
ki odhajajo na delo izven doline, ki bo 
omogočil mladim perspektivo bivanja 
v naši dolini s ponudbo kakovostnih 
delovnih mest in možnost zagoto-
vitve stanovanja  in razvoj, ki bo 
zagotovil različno  sistemsko oskrbo 
starostnikom.

Obnovljen spomenik sredi 
Loža z interaktivno tablom 
• FOTO: ZVONKO VIDOVIČ

Slovesnost ob občinskem prazniku pri spomeniku heroja 
Janeza Hribarja pred Kovinoplastiko Lož
• FOTO: IDA TURK 

Obnovljena partizanska bolnišnica Stari trg pod Snežnikom  
• FOTO: ZVONKO VIDOVIČ
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Romana Nared,
Javni zavod Snežnik

Otroški gledališki abonma 
Ostrnička

Oktobra smo začeli z drugo sezono gledališkega abonmaja 
za otroke Ostrnička. Na prvi predstavi je Piko v čarovniško 
šolo pospremila skoraj polna dvorana Kulturnega doma 
Stari trg pri Ložu. Za zahtevno, a hkrati najbolj iskreno 
in hvaležno publiko, smo program pripravili skupaj z 
Zavodom Enostavno prijatelji, ki nas je v preteklosti že 
navdušil s svojimi nastopi. V novembru in januarju bosta 
na sporedu še dve predstavi.

V soboto, 11. novembra 2023, nas bo pravljična Vila nauči-
la, da se v knjigah skrivajo največji zakladi sveta. Otro-
kom bo prebirala pravljico o škratku Tinku Pobalinku. 
A ko obrne prvi list, Tinko skoči iz knjige in nagovarja 
otroke k norčijam. Vila prevzame stvari v svoje roke in v 
pravljično deželo skrije poseben zaklad, ki Tinka Pobalinka 
za vedno spremeni. 

V soboto, 13. januarja 2024, pa bomo v predstavi Čudežna 
omara spoznali škratka Rumenka in škratka Rdečka, ki 
imata zelo veliko želja. Moder oče škrat ju uči, da materi-
alne stvari ne osrečujejo in da se prava sreča skriva v njima 
samima. Do spoznanja, da bistvo sreče ni v stvareh, ki si 
jih želimo, ampak v stvareh, ki jih delimo s prijatelji, jima 
pomaga tudi čudežna omara.

Predstave so namenjene otrokom od 3. leta 
starosti. Vstopnice za obe predstavi lahko kupite 
v TIC Lož ali na dan predstave od 15. ure dalje
v Kulturnem domu Stari trg pri Ložu. Se vidimo!

Letošnjo jesen so prostovoljci in 
donatorji pod okriljem Krajevna orga-
nizacija združenja borcev za vrednote 
NOB Loška dolina  obnovili tudi par-
tizansko bolnišnico pod Snežnikom, 
ki jo je načela gozdna klima. Obnovl-
jena bolnica Stari trg je bila le ena od 
več bolnišnic, ki so spadale v blok 
Slovenskih vojnih partizanskih bolnic 
Snežnik (SVPB-S). Od vseh konspira-
tivnih blokov na slovenskem  je imel  
ravno blok SVPB-S največjo zmoglji-
vost. Skupno je premogel 300 ležišč. 
Bolnice pod Snežnikom so delovale 
od jeseni 1942 do osvoboditve in so 
bile namenjene tako ranjencem kot 
tudi obolelim osebam. Partizanske 

enote in tehnično osebje bolnišnic 
so s pomočjo vaščanov Babnega 
polja, Prezida in drugih okoliških vasi 
oskrbovali ranjence s hrano, da  niti v 
najhujših zimah niso trpeli lakote. Ves 
čas delovanja bolnišnic je bila največja 
skrb namenjena najšibkejšim – ran-
jencem in obolelim osebam. Sovražnik 
oskrbovancev v bolnišnicah ni nikoli 
odkril. Če se je bolnicam nevarno prib-
ližal, je zdravniško in tehnično osebje 
ranjenec in obolele pravočasno umak-
nilo v podzemne bunkerje, sami pa so 
se umaknili globje v gozd na prosto, 
da je nevarnost minila. Viri:  Govor 
Janez Nedok, dr. Božena Ravnikar ob 
odkritju spomenika bolnicam bloka 

SVPB-S na Županovem lazu, 26.9.1976; 
Dr. Metod Mikuž: Oris partizanske 
sanitete na Slovenskem.

Čilska pisateljica Contanza
Michelson pravi, da je spomin 
kot drevo v gozdu. Kaže nam 
smer in preprečuje, da bi se
v njem izgubili. Brez spomina 
nimamo več svoje identitete
in ne prihodnosti.
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Romana Nared,
Javni zavod Snežnik

12. Pohod
po Loški dolini

Andreja Žnidaršič

Gremo na pohod

Kljub temu, da smo letošnji pohod 
zaradi slabega vremena prestavili za 
en teden, smo do zadnje ure pogle-
dovali v nebo in radarske slike ter se 
spraševali, ali nas bo vremenska fron-
ta dovolj hitro prešla. In v nedeljo, 22. 
oktobra 2023, se je naredil lep, topel, 
sončen dan, …

Letošnji obisk je bil nekoliko manjši 
kot v preteklih letih, prijavljenih 
udeležencev pohoda je bilo dobrih 
dvesto trideset, od tega kar triinšest-
deset otrok. K tem je potrebno prišteti 
še vse tiste, povečini so to domačini 
iz Loške doline, ki na pot krenejo brez 
prijave, včasih kar izpred domačega 
praga. Okrog Loške doline se je tako 
zopet podala kar številčna druščina, ki 
se je naužila naravnih lepot in kul-
turnih dobrin naše doline, prijaznosti 
domačinov in tudi lokalnih dobrot, 
vključno z zelo okusno kauro na cilju.

Pohod je navkljub večletnim izkušn-
jam za organizatorja velik izziv, ki 
ga lahko uspešno izvedemo le ob 
pomoči številnih posameznikov 
in organizacij. Vsem se za njihovo 
prostovoljno delo, ki ga vedno znova 
oplemenitijo z veliko dobre volje, za-
vzetosti in samoiniciative, zahvaljuje-
mo. Posebno zahvalo pa namenjamo 
učiteljici Simoni Levec in učencem 
OŠ heroja Janeza Hribarja iz Starega 
trga, ki so poskrbeli, da je bil pohod 
za otroke (in tudi odrasle) še bolj 
zabaven in poučen.

Pohod poteka po označeni krožni Poti 
dediščine Loška doline, ki je dolga 
dobrih 21 kilometrov; krajša različica 
dolga 11 kilometrov pa je označene 
zgolj v času pohoda. Trasa poti je 
večinoma ravninska in nezahtevna 
ter primerna za pohode in sprehode 
v vsakem letnem času. Označena je z 
lesenimi količki in rumeno-zelenimi 
oznakami, zato jo lahko kadar koli, 
v celoti ali zgolj njen del, prehodite 
sami. Ali pa počakate do 13. oktobra 
2024, ko se bomo skupaj odpravili na 
13. Pohod po Loški dolini.

• FOTO: EDO ŠEGA

Vsak ima drugačen razlog, da se 
udeleži, ali pa ne, pohoda okrog Loške 
doline.

Včasih me ta prireditev sploh ni 
zanimala. Zakaj? Ne vem. Mogoče, ker 
so bili otroci majhni in je bilo preveč 
motečih faktorjev, ki mi niso dali 
možnosti, da bi se misel o udeležbi 
sploh prikradla v zavest. Potem pa 
smo začeli. Zakaj? Spet ne vem. Smo 
se pač odpravili na krajšo razdaljo. 
Verjetno zaradi lepega vremena in 
dobre družbe, ker se pot tako lažje 
premaga. Pa vse stojnice, posebno 
tista v Markovcu, kjer si dobil celo 
sveže stisnjen jabolčni sok. Pa pecivo, 
pečene tepke in še kaj so bili dobra 
motivacija za otroke.

Potem je prišel izziv in povabilo – 
prehoditi celotno pot. Spet lepo 
vreme, dobra družba in izziv osvojen. 
Pa še večji izziv, z otroki prehoditi 
20 km. Pravi preizkus volje in moči. 
Predvsem zadnjih nekaj kilometrov, 
ko ni in ni videti konca, otroci utru-

jeni in brez volje (jaz tudi, priznam). 
A je še daleč? Dovolj blizu, da uspeš 
premagati vse prepreke, predvsem 
tiste v glavi.

Tako zadnja leta ni več vprašanje, ali 
gremo, ampak samo s kom. Povabi-
mo tudi prijatelje od drugod. Otroci 
po svoje s svojimi prijatelji. Odlična 
priložnost za druženje. Saj za to gre, 
kajne? 

Letos sem srečala zelo veliko ljudi iz 
drugih koncev Slovenije. Nisem jih 
spraševala, kje so slišali za pohod, od 
kod so, zakaj so tukaj. Enostavno so 
se mi zdeli zadovoljni, ker so tukaj. 
Ker so se za nekaj odločili in to ures-
ničujejo. Gredo proti cilju. Njih ne 
ovira toplo/mrzlo vreme. Ne prašna/
blatna pot. Ne premalo/preveč sto-
jnic. Oni samo preživljajo kvaliteten 
čas s prijatelji, v naravi, se ustavljajo 
na stojnicah in sprašujejo. Kaj boljše-
ga, ko ti domačin z žarom razlaga in 
pripoveduje o preteklem in zdajšnjem 
življenju. Pa mladi, ki pokažejo svoje 
znanje in zanimanje o preteklosti. Za 
vsakega nekaj.

Vse to pa je potrebno organizirati. 
Sploh si ne znam predstavljati, na kaj 
vse je treba pomisliti in biti pozoren, 
da tak dogodek uspe. In zato, ver-
jamem, smo zadovoljni udeleženci 
največja zahvala vsem, ki delajo 
mesece prej in na dan dogodka, pa še 
kar nekaj dni po njem. Zato pa tudi 
grem. In ker mi treba kuhat. Tudi to je 
lahko razlog.

Naslednje leto se pa srečamo, 
kajne?

KULTURA, PRIREDITVE
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Edo iz Žage
POHOD PO POTEH DEDIŠČINE 
LOŠKE DOLINE 2023

• FOTO: EDO ŠEGA

Vreme udeležbo je »zožu«!
Zbrali smo se v Ložu
korajžni in vztrajni,
prijatelji in znanci.

Pot nas vodila je pod Gradom,
hitro približali smo se Ogradam
kjer Dom starejših naj bi stal,
da ga ni – malce nam je žal!

Naprej skozi gozd do Skadulce
četico vodile so ta hitre punce,
na prežo lovsko sem se povzpel,
da pohodnike na fotke bi ujel.

V Markovcu Pr’Rankoč smo šli čez most
in proti Koča-vasi skozi gozd,
nad razvalino grofice Grete se zjokali
da niko’l ne bo obnovljena se močno zbali.

Ta resni pod lipo so se štempljali,
tega so se posebej veselili ta mali.
Lipa, drevo mogočno kljubuje času,
skoraj osem metrov izmerimo v pasu.

Ribogojnico obhodimo v Kotu,
naprej do Vrhnike smo že v potu.
Most s pet kamnitih velbov prehodili,
So ga istega leta kot Tower bridge zgradili.

Dalje šli smo mimo Adolfove hiše,
kjer Kraševec Milenka rada riše
in kljub visokim letom pesmi piše,
nam pa veselje na obraze izriše.

Makadam nas vodi do zaselka Žage
in ko prehodimo ovinke blage
pozdravljajo nas škotske krave,
ki na prostem pasejo zelene trave.

V Žagi je bilo ob petju gozdnih ptičkov
vse vrst peciva, čaja in smrekovih vršičkov,
razstava skulptur lesenih naših vnučkov.

Tam Edo iz Žage fotke na ogled postavi,
v njih zrcalijo se šopki poljski pravi,
preko poletja dekleta so se potrudile
in iz naravnega cvetja prava čuda naredile.

V Žagi naša rečica Obrh izvira,
s svojo strugo celo Dolino obira,
to žila je življenja Doline naše,
požirek čiste vode – »Oj kako to paše«!
Naprej gremo skozi gozd pod Racno goro

Mimo Andrejeve stopene v Podgoro,
Po klancu mimo cerkvice in čez polja
Do Gradu Snežnik nas pripelje dobra volja.

 Pod gradom čaka nas skupina
Loške doline kmečka mladina,
svoje delo razložijo in nas lepo pogostijo.

Mimo Grajskih ograd 
Zapuščamo prelepi Snežniški grad
In do ob poplavah zalite Šmarate
marljivo brusimo podplate.

 Tu nastopi dolga pot čez polja,
A ker čvrsta je še naša volja,
Hitro poplača nas narava,
idila poplavljenih jezerc je ta prava.

Tu uspem v objektiv ujeti
čudovite skulpture oblačnega neba,
ki na gladini z vodo zalitih polj se odraža

Neverjetna kopija Cerkniškega jezera
prevzame me vsa.
Da v Dolini naši take imamo lepote
mi spravi pamet na obrate.

Totem • MILAN PREDOVIČ
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Akademska slikarka 
Stanislava Sluga, 
Pudob

Koča vas

Skupaj z akademskima slikarkama Karmen Bajec in 
Ano Sluga z Likovnim izobraževanjem Loška dolina 
že šesto leto organiziramo Likovno kolonijo Koča vas 
pri gradiču Hallerstein (tudi Kamniti dvorec), sedaj 
se zaselek in gradič imenujeta Koča vas. Na njuno 
pobudo sem se poglobila v zgodovino gradiča Haller-
stein z namenom jasno strniti dolgoletno kroniko in 
osvetliti nekatere glavne mejnike njegovih dedičev, 
uslužbencev in obiskovalcev.

Gradič Hallerstein so zgradili v naselju bajtarskih koč v 
Koča vasi gospodje Hellerji iz Loža (Herr Heller von Loz)¹ 
sredi 16. stoletja a ne spada med znamenite spomenike 
grajske arhitekture na Slovenskem. 

Za slovensko kulturno zgodovino je bil prvič poimenovan 
sredi 17. st., ko je bil v lasti plemiške družine Coraduzzi, ki 
izhaja iz Toskane okrog l. 1300. Baronica Ester Maksimili-
jana, poročena Coraduzzi in njena hčerka Marija Izabela, 
poročena Marenzi v Trstu, katerih rod izhaja iz Lombardije, 
sta si neverjetno za tisti prostor in čas, dopisovali v 
slovenščini. Leta 1980 je njuno dopisovanje objavil Pavle 
Merku v Trstu.²

Ker je bilo plemstvo zadolženo, je njihov upnik baron 
Franc Rigoni² leta 1690 posestvo Kočo vas prodal grofu 
Juriju Gotfriedu Lichtenbergu iz Ortneka. 

Tako je v graščini v gradiču Koča vas živela grofica Vili-
jemina von Lichtenberg-Hallerstein (r. 1842 v Lj. – u. 1927 
Koča vas). Njena rodbina se je delila v tri veje – smuško, 
snežniško in ortneško-kočevsko. Prvi dve veji sta izgubili 
svoji posesti, ortneško-kočevska je še imela v lasti gradič. 
Grofica je bila samska, edina sorodnika brata sta bila 
tudi samska in eden od njiju ji je podaril del premoženja. 
Njihov oče je bil grof Janez Nepomuk Benedikt Lichten-
berg-Ortnek-Koča vas pl., mati je bila Vilijemina Strobl pl. 
Ankerwald.³

Ob skrbi za mirno starost in upravljanje posesti se je 
grofici Vilijemini oko ustavilo na nadgozdarju na Mašunu 
Heinrichu Edbinu Schollmayerju, ki je pozneje postal tudi 
uspešen upravnik snežniške graščine. Odločila se je, da 
ga posinovi, saj je bila osemnajst let starejša od njega. 
Mogoče je k temu pripomoglo dejstvo, da je bil njen 
sorodnik grof Emanuel Lichtenberg krstni boter Shollmay-
erjevi babici. 

Posvojilna pogodba je bila sklenjena leta 1904 v Ložu, 
na Dunaju pa je bila potrjena leta 1910, ko je cesar Franc 
Jožef I. njega in njegove potomce povišal v plemiški stan 
(plemenite, pl.). Henrik Edbin pl. Schollmayer-Lichtenberg 
Hallerstein je sicer želel postati grof Hallerstein, a ni bil 
uslišan. Po njegovi smrti gradič podeduje hčerka Marga-
reta pl. Schollmayer Lichtenberg Hallerstein (r. 1891 v Lj. 
– u. 1962 Koča vas), torej je podedovala le plemiški naziv. 
Ob smrti očeta leta 1930 je bila stara 39 let in samska, 
saj je vso svojo skrb posvetila bolnemu in nepokretnemu 
očetu.⁴ 

Henrik Edbin Schollmayer (r. 1860 v Althofnu na 
Koroškem – u. 1930 Koča vas) izhaja iz Koroške. Njegov 
oče je bil Franc Schollmayer iz Češke, mati Kornelija, r. 
Kosta iz Ljubljane. Šolal se je v Ljubljani, na Češkem in v 
Tharandtu na Saškem na gozdarski akademiji. 

Leta 1883 ga, verjetno zaradi znanja slovenskega jezika, 
povabi knez Jurij Schönburg Waldenburg na veleposestvo 
Snežnik v Loški dolini, za višjega gozdarja in oskrbnika 
gozdnega revirja Mašun, kar se uresniči leta 1884. Leta 
1887 se je Henrik poročil z Marijo von Obereigner, na-
jstarejšo hčer svojega predstojnika češkega rodu, Jožefa 
von Obereignerja (r. 1845 Lvov – u. 1903 Snežnik). Ta je 
leta 1903 nenadoma umrl in Henrik je prevzel njegovo 
mesto vodenja gozdarskega urada in celotnega gospostva 
Snežnik. Na Mašunu je bil avgusta 1891, pri eksploziji dina-
mita ob delu na cesti, poškodovan in je izgubil desno oko. 
Istega leta, kot je umrl njegov predstojnik l.1903, je izgubil 
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ženo Marijo, in sam je moral skrbeti za tri sinove in hčerko 
Margareto. Maja 1918 je Henrika v Dresdnu zadela kap, po 
kateri je delno ohromel, in se leta 1919 upokojil. Takoj se je 
preselil v gradič v Kočo vas. 

Henrik Edbin Schollmayer (Šolmajer) je bil odličen 
strokovnjak na mnogih področjih. Najbolj je znan njegov 
dnevnik vsega dogajanja v bližnji in širši okolici posestva 
Snežnik.⁵ Zadnja leta mu je zapiske pomagala urediti hči 
Margareta (Greta). Ta je imela po smrti grofice (mačehe) 
Viljemine in svojega očeta Henrika na gradiču Koča vas 
nekakšen penzion, kmečki turizem za plemkinje iz Evrope. 
Tu sta bila poleg Gretine prijateljice Lili Novy, ki jo je 
spoznala preko družine Hribar v Ljubljani,

tudi Oton Župančič in Josip Vidmar. Oton Župančič je v 
letih 1933 – 1934 pesnil in ljubiteljsko slikal. Vidmar je 
celo več dni čakal na zvezo s partizani, pri čemer mu je 
pomagala Greta. Domači že šolan akademski slikar Lojze 
Perko je tudi rad prihajal na posestvo, saj je slikal otroke 
družine Renko-Janežič.⁶ 

Že grofica Viljemina je v domačem hlapcu Janezu Ovscu 
videla ukaželjnega, in ga v začetku 20. stol. poslala v Lju-
bljanske šole. Njegov drugi sin je bil Jože Ovsec⁷, ki je bil 
zelo nadarjen slikar a je komaj enaindvajsetleten umrl in 
zapustil nekaj odličnih del. 

Toda Margareti pl. Schollmayer-Lictenberg ni nič pomagalo 
poznanstvo s pomembnimi ljudmi in nesebična pomoč 
partizanom, saj je bila po drugi sv. v. izgnana. Odšla je k 
bratu Francu v Avstrijo, nato navezala stike z neko plem-
kinjo⁸, ki jo je povabila k sebi v Anglijo, kjer je delovala 
kot izobražena družabnica. V poznih letih se je vrnila k 
nečakinji v Kitzbühel, kjer je l. 1962 umrla.

Gradič in zemljiška posest Koča Vas sta tako prešla v 
Ljudske roke, bila je nacionalizacija. Arhiv je prevzel Fed-
eralni zbirni center in ga shranil v NUK Ljubljana, knjige so 
končale v Vevčah, bile so uničene. Gradič je postal stano-
vanjski objekt za mnogoštevilne družine, del zemljišča pa 
je postal po slovenski osamosvojitvi Obrtna cona Mark-
ovec.

V tem času je bila Kočevska posest vrnjena Juriju Šolma-
jerju (Gretinemu pranečaku), ki jo je želel preurediti v 
prekrasen dvorec, a je njegovo življenje potekalo drugače, 
in je razprodal celotno imovino Koča vas. Gradič z vrtom je 
po l. 2000 kupil Miha Kušar. Kot konjerejec je nekaj časa 
oddajal zemljo v najem domačim kmetom. 

Gradič Koča vas je l. 2021 dokončno uničila udrta streha. 
Vendar je vsa zgodovina ohranjena preko odlično doku-
mentirane oddaje Spomini, v katerih Angelika Hribar, 
(pravnukinja snežniškega predstojnika Josefa von Ober-
eignerja) pripoveduje zgodovino snežniško-kočevskega 
gospostva. Letos mineva tudi obletnica 140 let, odkar je 
bil Schollmayer povabljen v Snežnik, prišel pa je leta 1884. 

Naslednje leto lepo vabljeni na dogodek Likovna 
kolonija Koča vas, tako domačini Loške doline 
kot tudi likovniki, kjer se v odmaknjeni naravi 

in v okolici zanimivega zgodovinskega objekta 
družimo z davnim prepletom zgodovine ter drug 
z drugim. 

• VIRI IN LITERATURA: 

¹ Internetni vir: Wikipedia: Lož.

² Obrh, Javno glasilo občine Loška dolina, Letnik , marec 2005, Janez Kebe: Slovenska 
plemiška in druga pisma od leta 1686 do 1700 na Notranjskem in Tržaškem, str. 25, 26.

³ Internetni vir: Geni Profile: grofica Wilhelmine Karoline Teresa Antonia Lichten-
berg-Ortenek-Koča vas, von.

⁴ Internetni vir: francperko: 1899 Markovec – Grofica Viljemina Lictenberg in gozdar 
Heinrich Schollmayer.

⁵ I-2 Kronika 48, leto 2000, Iz zgodovine Snežniške graščine, Alenka Kačičnik Gabrič: 
Henrik Schollmayer Lichtenberg, str. 57-64,
Angelika Hribar: Gozdarski direktor posestva Snežnik Jožef Obereigner in njegova 
rodbina, str. 42-56.

⁶ Notranjski listi II, Cerknica 1981, Mag. Stane granda: Zadnji lastniki gradiča Koča vas 
in njihov družinski arhiv, str. 278-283,  Dr. Joža Mahnič: Pesnik med loškimi ostrnicami, 
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⁸ [⁵] Prav tam.
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NA KRATKO O ŠPORTU Ples
Andreja Buh

V Loški dolini imamo veliko uspešnih športnikov, katerih 
dosežki pa so redkokdaj objavljeni tudi na straneh našega 
glasila. Zato sem malo »pobrskala« po FB straneh in zbrala 
nekaj podatkov letošnje jeseni. Zgolj za pokušino in kot 
povabilo organizatorjem športnih tekmovanj, funkcionar-
jem društev in samim tekmovalcem, da nekaj svojega časa 
posvetijo tudi Obrhu.

Člani Plesnega kluba EVORA so se v drugi polovici oktobra 
udeležili Svetovnega prvenstva v Kielcah na Poljskem. Kot 
prva iz kluba sta nastopila Nuša Ožbolt in Jure Grl, ki sta 
tekmovala v kategoriji Hip hop duo starejši mladinci in si 
priplesala odlično 28. mesto med 113. duoti.
Med 65 starejšimi mladinci si je Jure Grl priplesal 22. 
mesto.
Maruša Juvančič je osvojila 87. mesto med 176 mlajšimi 
mladinkami.
Hip hop mala skupina mladinci - Power crew je letos prvič 
tekmovala na SP in osvojila 26. mesto med 55 skupinami.

Lokostrelstvo

Na evropskem prvenstvu v
San Sicario v Italiji je član DLLL 
Snežniška Diana Aljaž Matija Brenk 
postal evropski prvak.

Košarka

Lovro Urbiha iz Kozarišč , kapetan 
Košarkarskega kluba Triglav Kranj, 
prvi  košarkar iz Loške doline, ki 
tekmuje v prvi slovenski košarkarski 
ligi.

• Nuša in Jure

• Lovro Urbiha

• Aljaž – s kapo na desni

• Iz Loške doline Lučka Štefančič (druga z leve), Nuša in 
Maruša (desno), spodaj Jure (prvi z leve)

• Maruša
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Smučarski klub Loška
dolina — biatlon

Avtošport

Voznica Tijana Vidmar, članica AMD Buh racing team se 
je septembra udeležila dveh gorsko hitrostnih dirk in v 
Ilirski Bistrici dosegla tretje, v Buzetu pa drugo mesto v 
kategoriji ženskih voznic.

Poletne priprave in treningi na zimski del sezone so že v 
jesenskem delu obrodili sadove. Organizirali so klubske 
priprave na zgledno urejenem stadionu v Delnicah in 
kot je že tradicija vsako leto še morske v Seči.
Za njimi so obdobja jesenskih tekmovanj. Štartali so 
na štirih biatlonskih tekmovanjih, treh rolkarskih in se 
udeležili treh tekem, ki štejejo za Notranjski tekaški 
pokal. Organizirali so kros biatlon za dečke in deklice, ki 
šteje za Pokal Slovenije v biatlonu, rolkarsko tekmovan-
je v Podcerkvi, v spomladanskem času pa Tek na Križno 
goro. Kar velik organizacijski zalogaj... 
Drugi vikend v septembru so se udeležili državnega 
prvenstva v biatlonu na Pokljuki, v disciplini sprint v 
soboto in v disciplini skupinski start v nedeljo. 
Njihov tekmovalec Jernej Šraj je dosegel zlato, tekmov-
alka Kleia Hace pa srebro.

Na tekmovanju kros biatlon, ki šteje za skupni seštevek 
pokala Slovenije v biatlonu, so z osvojenimi štirimi 
medaljami, ki so  jih pritekli domači tekmovalci, preh-
iteli vse slovenske klube. Najbližje, z dvema medaljama 
sta bila kluba TSK Triglav Kranj in ŠD Gorje.
Pri mlajših deklicah je bila najhitrejša Kleia Hace, s tret-
jim mestom se ji je na odru pridružila Lea Modec.
Zlato sta si pritekla še Tai Petrič za mlajše dečke in 
Jernej Šraj za starejše dečke.

Na Pokljuki so14.10. na posamični preizkušnji nastopili 
s štirinajstimi tekmovalci in dosegli odlične rezultate. 
Med najboljšimi so bili Kleia Hace – 1. mesto, Klara Žni-
daršič – 2. mesto in Anja Šebenik – 3. mesto.

• Od leve proti 
desni Klara 
Žnidaršič, Kleia 
Hace in Anja 
Šebenik

• predsednica 
v Tijaninem 
boksu

• na zmagovalnem odru v Buzetu

• Maruša

• Anja Šebenik

• od leve proti 
desni Tai Petrič, 
Jernej Šraj, Lea 
Modec, Kleia 
Hace
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Zapisala učiteljica
Nevenka Dražetić 

En lušten 
teden otroka 

VRTEC IN ŠOLA

Prvi teden v mesecu oktobru 
obeležujemo teden otroka. Letošnja 
osrednja tema so bili zakaji in zatoji 
radovednosti. Na podružnični šoli v 
Iga vasi smo teden otroka obeležili z 
zanimivimi, poučnimi in zabavnimi 
dejavnostmi. 

V šoli je radovednost učencev stalna 
spremljevalka šolskih aktivnosti. 
Vsak dan nas spremljajo zanimiva 
vprašanja. Ampak ne samo vprašan-
ja, temveč tudi zanimivi odgovori. 
Učenci se pri vsaki uri srečajo z novi-
mi izzivi in novimi nalogami. Včasih 
je že izziv najti pravilen odgovor na 
določeno vprašanje. Najbolj zanimivi 
odgovori pa so tisti, ki domujejo v 
naši domišljiji. In prav domišljija je 
bila z nami v tednu otroka nepogrešl-
jiva sopotnica. 

Prvošolci in drugošolci smo vsak 
dan nizali zanimive dogodivščine. 
Zanimiv je bil že ponedeljek, saj smo 
ga začeli z urnikom po želji učencev. 
Vsak dan smo se za dobro jutro 
pozdravili z zakaji iz slikanice Lile 
Prapp. Pisali smo pisma prijatelju. 
Ugotavljali smo, kaj imamo skupnega 
ob zanimivih trditvah. Izvajali smo 
zanimive poskuse. Pripravili smo si 
zdrav zajtrk. Rezali smo, mešali, pekli 
in miksali. Bili smo tudi zelo ustvar-
jalni, saj smo  naslikali skupno sliko 
prijateljstva.  Šli smo na obisk na 
kmetijo in v ribogojnico. 

Tretješolce je obiskala slikarka 
Stanislava Sluga Pudobska. Pokazala  
jim je veliko svojih umetniških del in 
jim pripovedovala o njih. Seznanila 
jih je z različnimi likovnimi tehnika-
mi in motivi. Predstavila jim je tudi 
slikarske materiale. Posladkali so se 
z okusno jabolčno pito, ki so jo sami  
pripravili. 

Vsi šolarji pa  so se najbolj veselili 
druženja z igračami. Petek je bil pose-
ben dan, saj so učenci v šolo lahko 
prinesli svojo najljubšo igračo. Igrače 

so zasedle vse kotičke v razredu. 
V njihovi družbi je bilo res zabav-
no. Učiteljice Nevenka, Slavica in 
Kristina smo bile ves teden pozorne 
na zakaje in zatoje. Spodbujale smo 
učence, pripravljale dejavnosti in 
se trudile, da bi se učenci v tednu 
otroka res počutili prijetno in da 
bi začutili, da je to poseben teden, 
namenjen njim. 

Zdaj pa veselo korakamo novim 
šolskim dogodivščinam naproti. 
Ostajamo še vedno radovedni in si 
želimo novega znanja. Zagotovo nas 
čakajo še kakšni luštni tedni v šoli. 
Zakajev in zatojev pri nas pa tudi ne 
bo zmanjkalo.
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LOŠKA DOLINA V POMOČ KMETOM,
KI JIH JE DOLETELA LETOŠNJA UJMA

Pija Šepec,
Društvo podeželske mladine Loška dolina

Z društvom podeželske mladine smo konec avgusta v 
Loški dolini organizirali zbiranje krme za kmetije, ki jih je 
doletela letošnja ujma in kasneje v septembru organizirali 
tudi prevoz le-te. Naj se najprej zahvalimo vsem kmetom 
in prebivalcem, ki so donirali krmo in s tem pomagali 
večim kmetijam na Koroškem. Zahvaliti pa se moramo 
tudi domačemu prevozniku, podjetju Lestrans, gospodu 
Matjažu Antončiču in njegovim šoferjem, ki so poskrbeli 
za transport bal v Luče, Gornji Grad, Črno na Koroškem in 
pa na Poljano pri Prevaljah. Zbrali smo za kar štiri polne to-
vornjake okroglih bal silaže in sena, skupno kar 136 okrog-
lih bal. Za preostalih 40 bal sena, pa je prevoz organizirala 
Slovenska vojska, skupaj s Civilno zaščito Loška dolina. 
Naj se zahvalimo tudi vsem, ki so poskrbeli za nakladanje 
bal in koordinacijo. Več pa si lahko preberete tudi na naši 
Facebook strani društva. 

Še enkrat, hvala vsem! 

Nataša Prelesnik 
Korošic, Regijska varna hiša Kras

Pomagajte pri 
prenovi bivalne 
enote za žrtve 
nasilja 

V Regijski varni hiši Kras, javnem 
socialnovarstvenem programu 
Centra za socialno delo Južna 
Primorska, Enota Sežana,  nudimo 
pomoč ženskam in njihovim otro-
kom, žrtvam nasilja v družini.  Pri nas 
lahko bivajo eno leto, kjer najdejo za-
točišče, varnost in mir. Po zaključku 
se veliko žensk znajde v stiski, kako 
začeti samostojno življenje. Največjo 
skrb predstavlja iskanje ustreznega 
stanovanja.
Za namen postopnega prehoda 
žensk in njihovih otrok v samostojno 
življenje, smo naš  program razširili 
z dodatno prehodno bivalno eno-
to. Tu bosta na voljo garsonjera in 

večje stanovanje. Garsonjera že nudi 
neprecenljiv začasen dom žrtvam 
nasilja, večje stanovanje pa je še v 
fazi prenove. 
Za prenovo in opremo stanovanja za 
mame z več otroki lahko uporabimo 
zgolj donacijska sredstva, zato smo 
in bomo iskreno veseli vsake pod-
pore. Vsak, tudi manjši znesek, nam 
bo v pomoč.
V kolikor želite tudi vi pomagati 
mamam in njihovim otrokom na poti 
v samostojno življenje brez nasilja, 
lahko donacijo nakažete na:

TRR CSDJP :
SI 56 0110 0600 0061 618
SKLIC: 922.010
NAMEN:
DONACIJA ZA VARNO HIŠO 

Vsa sredstva bomo gospodarno in 
skrbno porabili za obnovo stanovanja 
in opremo. 
Informacije o javnem socialnovarst-
venem programu Regijska varna hiša 
Kras lahko dobite na
www.vhkras.si ali FB strani Varna 
hiša Kras. Dosegljivi smo tudi po 

e-pošti: vhkras@gmail.com ali po 
tel. 070 754 530.

V imenu mam in otrok se 
vsem vnaprej iskreno zahval-
jujemo za pomoč!

• garsonjera 
pred prenovo

• spodaj 
stanovanje 
potrebno 
prenove

• levo garsonjera 
po prenovi
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PGD Iga vas
Ukrepi pred nevihto

Nevihtna neurja z nalivi, vetrom in točo vsako 
leto povzročijo škodo na hišah, v stanovanjih in 
okolici. Precej škode lahko preprečite sami. Ob 
napovedi neurja pripravite svoj dom in njegovo 
okolico na burno vremensko dogajanje. Na to pa 
vselej pomislite, tudi ko se odpravljate v službo, 
na pot ali na počitnice.

PRED NEVIHTO LAHKO PREPREČIMO 
ŠKODO Z PREVENTIVNIMI UKREPI:

Poskrbimo za dom:
Zaprite vsa okna in vrata ter spustite žaluzije ali zaprite 
naoknice. Tako boste preprečili morebitno razbitje zaradi 
prepiha. Pri tem ne pozabite na kletne prostore in garažo. 
Odstranite rože in druge predmete z zunanjih okenskih 
polic ter viseče predmete na zunanji strani stavbe.

Poskrbimo za okolico:
Z dvorišča pospravite igrače, orodje, pohištvo ter lahke in 
lomljive predmete. Če imate npr. bazen, izklopite črpalko 
in filter ter pospravite premične elemente.

Poskrbimo za predmete: 
z vtičnic izključite vse električne naprave (televizor, 
računalnik in druge) oziroma uporabljajte prenapetostno 
zaščito za primer udara strele. Vozilo parkirajte v garažo 
ali drug zaprt prostor, vendar ne v kletno ali podzemno 
garažo, ki jo lahko poplavi meteorna ali hudourniška 
voda. Če to ni mogoče, vozilo parkirajte stran od stavb in 
dreves.

RAZNA VZDRŽEVALNA DELA KI JIH 
LAHKO OPRAVITE ZA PREPREČITEV 
ŠKODE:

Očistite strešne odtoke, mulde in odtoke bližnjih 
potokov, ki lahko poplavijo. Odstranite razmajano drevje, 
ki bi lahko padlo na hišo.

Preglejte streho, zamenjajte morebitne poškodovane 
strešnike, preverite in odpravite morebitno razmajanost 
zunanjih struktur.

Večje predmete, ki lahko ob prevračanju povzročijo škodo 
(npr. trampolin, vrtno pohištvo), pred nevihto prestavite 
v zatišno lego ali jih pospravite, če imate to možnost.

KAJ STORITI KO PRIDE DO ŠKODE IN 
KDAJ KLICATI NA POMOČ? 

Ko opazimo da je med neurjem nastala škoda ali 
nevarnost, prvo poskrbimo za svojo varnost:

• Če neurje še vedno ni minilo ne poskušajmo reševati 
sami saj se lahko poškodujemo

• Ostanemo na varnem in počakamo da neurje mine nato 
previdno ocenimo nevarnost in škodo

• Če ocenimo da je saniranje škode nevarno, se tega ne 
lotevamo sami

• Po neurju z bliski in gromom se ne izpostavljamo na 
prostem še vsaj 30min saj se ta lahko ponovi

• Ne stojimo na mestih kjer lahko na nas pade polomljeno 
vejevje, poškodovani strešniki ali kakšni predmeti.

• Če opazimo poškodovano električno napeljavo se ne 
približujemo ter opozorimo še ostale ki so v bližini

V primeru da potrebujemo nujno
ali hitro pomoč kličemo na 112:

Povemo kdo kliče, kaj in kje se je zgodilo, 
ali je kdo poškodovan, lahko na kratko 
opišemo okoliščine ter povemo kakšno pomoč 
potrebujemo. Pri klicu na 112 poskušamo biti 
mirni in govoriti jasno, kratko in jedrnato.

Na 112 kličemo npr. ko:
• je kdo utrpel telesne poškodbe in potrebuje nujno 
pomoč,

• potrebujemo pomoč pri saniranju škode in je le to 
prenevarno da se lotimo sami (npr. popravljanju strehe
ko zaradi poškodb voda zateka v prostore),

• opazimo nevarnost ki lahko ogroža ljudi, živali
ali predmete,

• nam meteorna voda zaliva ali ogroža hišo…

na centru za obveščanje (112) vam bodo dali 
pravilne napotke kako ravnati, in poslali pomoč, 
ki jo potrebujete.
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Uroš Bavec
Predsednik PGD Stari trg pri Ložu 

PGD Stari trg pri Ložu

Če saniranje škode ni nujno potrebno (npr. razkriti 
strešniki na nadstrešku) ne kličemo 112 ampak počakamo 
da se vse umiri in nato uredimo to z ustreznimi službami 
kot so krovci, električarji, komunalni delavci itd., 
vsekakor pa ne obotavljamo z klicem na pomoč, ko le to 
nujno potrebujemo.

V gasilskih vrstah, je bilo letos volilno leto, tako smo 
spomladi dobili novo vodstvo v PGD Stari trg pri Ložu. 
Po koronskem zatišju, je bil največji fokus usmerjen v 
ponovni zagon dela z mladino. Od našega prvega srečanja 
s pionirji do tekmovanja v gasilski orientaciji je bilo manj 
kot mesec dni. Tako, da smo pridno trenirali večkrat na 
teden in se naučili medsebojnega sodelovanja. Še vedno 
pa vabimo osnovnošolce od sedmega leta dalje, da se nam 
pridružijo. Vaje imamo vsak petek v gasilnem domu, kjer 
se pripravljamo na novo tekmovalno sezono in pa učimo 
tudi ostale veščine gasilskih tehnik.

Vsak, prvi petek v mesecu, se dobimo tudi operativci in 
naredimo tematsko vajo, saj imamo veliko opreme, katera 
potrebuje nenehno izobraževanje in uporabo ne glede na 
intervencije. V preteklem letu smo kupili iz lastnih sred-
stev novo motorno brizgalno znamke Rosenbauer Fox 4 
zaradi zagotavljanja požarne vode. Prva njena uporaba v 
»akciji« je bila pri prečrpavanju pitne vode v vodohram v 
Vrhniki, naslednja pa pri celonočni intervenciji v podjetju 
MBS List d.o.o. požar na silosu, kjer smo potrebovali večjo 
količino vode za gašenje. V tem požaru so sodelovala vsa 
gasilska društva iz naše zveze za logistične zadeve pa 
je poskrbela CZ Loške doline. Ker pa nesreča ne počiva, 
smo se odzvali tudi na pomoč pri poplavah v naši državi. 
Po videni katastrofi na terenu se je upravni odbor odločil 
donirati sredstva v višini 1.000 € PGD Črna na Koroškem, 
saj jim je ujma uničila večino opreme.

V PGD Stari trg imamo dva člana, katera sta že drugi 
petletni mandat izvoljena v Gasilsko zvezo Slovenije. 
Franjo Bukovec je član upravnega odbora GZS , Marko 
Gorše je poveljnik Notranjske regije in član poveljst-
va GZS, za kar jima iskreno čestitamo.

Tudi letos vas bomo obiskali s koledarji, že vnaprej 
se vam zahvaljujemo za prostovoljni prispevek. Z 
zbranim si posodobimo osebno zaščitno varovalno 
opremo.

Vabim te, da se pridružiš našemu društvu: 
»Vzemi si čas, pridi med nas«. Za več 
informacij nas lahko kontaktirate na
041 337 612 , FB strani ali email-u:
staritrg.pgd@gmail.com.

Pozdravljam 
vas z gasilskim 
pozdravom:
»Na pomoč« 
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Škrat Kuzma

Dedkov Mrazomobil 
Potujoča podokniška 
gledališko-glasbena
karavana

27. - 30. 12., 
Loška dolina
in Cerkniško 
jezero!
· · · · · · · · · · · ·
V vaše mesto, mimo oken, 
balkonov in vrat, trikrat okoli 
cerkvice in naprej ter spet v 
nasledno vas bo drvel ...
DEDEK MRAZ! 

· · · · · · · · · · · ·
S svojim samovozečim Mrazomobi-
lom, grozogozdnim spremstvom, s 
pravim pravcatim nagačenim poli-
cajem, edinim dolinskim glasbeno 
nadarjenim medvedom in ob sprem-
ljavi vražjega big-brr-benda, vas bo 
njegovo Dedkovo Veličanstvo obiska-
lo in vam izpolnilo prenekatero željo. 
Zagotavljamo 100% uresničljivost!
 

Tokrat res ne gre za 
potegavščino. Tokrat je 
dedek res pravi (kdor ne 
verjame, ga lahko pocuka 
za brado)!

 
DEDKOV URNIK BO 
IZREDNO NATRPAN! 
Mrazomobil se bo peljal plus minus 
(bolj plus) po vseh ulicah vseh vasi, 
nekje se bo peljal po sredi, drugod 
bolj po levi, skratka, lahko pride, 

mogoče pa tudi ne. 

O K V I R N I  U R N I K  M R A Z O M O B I L A 
(odvisno od vremena in količine špirita v motorju)
 
SREDA 27.12.

16:00 Podlož
16:30 Lož
17:00 Stari trg pri Ložu
17:30 Nadlesk
18:00 Podcerkev
18:30 Dane
 
ČETRTEK 28.12.
16:00 Pudob
16:30 Iga Vas
17:00 Podgora
17:30 Viševek
18:00 Vrhnika
18:30 Markovec

19:00 Ograde
 
PETEK 29. 12. 

16:00 Babno Polje
17:00 Babna Polica
18:00 Vrh
18:30 Kozarišče
19:00 Šmarata

 
SOBOTA 30. 12.  

15:30 Gorenje Jezero
16:00 Goričice 
16:30 Lipsenj
17:00 Žerovnica
17:30 Grahovo 
18:00 Martinjak
18:30 KD Cerknica 

FOTO • LJUBO VUKELIČ

FOTO • LARISA KAZIĆ
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JEŽKI

Jasna Lekan

Lekančkov
butik SESTAVINE:

250 g masla

225 g sladkorja

3 jajca, sol, limonin sok

500g moke

3 žlice kakava

100 g marcipana

Temna čokolada

PR IPR AVA:

Zamesiš testo. Vzameš proč 
eno tretjino belega testa in ga 
daš v hladilnik. V ostali dve 
tretjini zamešaš kakav in ga 
spraviš v hladilnik za 1 uro. 
Spečeš najprej rjave nazobčane 
piškote, nato še bele elipsaste. 
Bele piškote z marmelado 
nalepiš na rjave. Z marcipana 
izrežeš majhne srčke in jih 
nalepiš na piškote.  S čokolado 
narišeš oči in nos. Ježek je 
končan.

•KULINARI KA•

Gozdni dedek domek išče,

toplo prezimovališče.

Našel je primeren kraj,

je na mojem pladnju zdaj.

 Kdor si izrecno želi, da bi njegova 
koča (graščina) ne bila zapostavlje-
na, naj napiše po elektronični pošti 
škratu Kuzmi, ki bo vložil zaznamek v 
dedkov zemljoris. 

Poštni naslov:
mrazomobil@gmail.com 

POZIV ZA DEDKOVE
DOBROTNIKE!

Očistite svojo grešno dušo in 
podprite ta prostovoljno-dobro-
hotni, pa vendar precej naporen 
projekt, ki ga (zaenkrat) poganja 
predvsem srčna energija. Poleg 
svojih prihrankov nam lahko 
darujete tudi nafto, šnopc ali 
kakšno pico.

Na taistem naslovu lahko dedku 
že vnaprej predate kakršnokoli 
drugo sporočilo ali izmenjate 
filozofske misli. Dedek bo z 
vešeljem odpišal!* 

*Že za vnazaj se opravičujemo 
vsem tiskarskim pškratom.

FOTO • LJUBO VUKELIČ
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Forest • MILAN PREDOVIČ

KAJ JE NA FOTOGRAFIJI 
TOKRAT?

Vaše odgovore nam pošljite na naslov uredništva

(preko dopisnice ali maila)

do 5. 12. 2023.

Tudi tokrat bomo med pravilnimi odgovori izžrebali 

nekoga, ki bo prejel obešanko za ključe, ki jo podarja 

Društvo Notranjskih kulturnikov Krpan Cerknica. 

Janja Urbiha – Kozarka
KAJ JE NA FOTOGRAFIJI?

Pravilen odgovor na vprašanje

v prejšnji številki je ántvəla. 

Pod fotografijo v prejšnji številki sem nekoč zapisala:
»dvaj antvələ vəsita«. S tem sem hotela povedati, da na obešalniku 
visita dve brisači.  Ántvəla (-e ž) je zastarel izraz za brisačo, ki sem 
ga slišala pri starejši generaciji v Loški dolini. Slišano tudi v različici 
antvəlna. Izraz se vse redkeje uporablja, danes bolj v pomenu stara 
brisača. V Begunjah sem za isti predmet zasledila izraz vantla.

Sogovorniki v Loški dolini so mi vedeli povedati, da so »ta bulše 
antvəle« vedno hranili posebej in so bile na voljo samo zdravniku 
ali veterinarju na hišnem obisku. Ponudili so jih v uporabo skupaj 
s kosom trdega mila in lavorjem tople vode.  Take so bile po pravilu 
bele in običajno z vezenimi dodatki. 

Več na to temo lahko najdete tudi na : https://pounkufr.si/
• FOTO: JANJA URBIHA

• FOTO: JANJA URBIHA
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Celotno ime projekta LIFE Lynx je 
Reševanje risa v Dinaridih in ju-
govzhodnih Alpah pred izumrtjem. 
V Slovenijo in Hrvaško smo zato z 
namenom znižanja parjenja v so-
rodstvu doselili 18 risov iz Romunije 
in Slovaške, od tega šest osebkov 
v hrvaški in šest v slovenski del Di-
naridov ter šest osebkov na območje 
Gorenjske. Vsi risi so ob izpustu 
nosili telemetrično ovratnico GPS, ki 
nam poleg podatkov o gibanju daje 
tudi veliko pomembnih informacij 
o tem, kako se risi prilagajajo na 
življenje v novem prostoru. Poleg 
doseljenih risov smo s telemetrič-
no ovratnico opremili tudi nekaj 
domačih, rezidentnih risov, s čimer 
lahko preučujemo odnose z dosel-
jenimi osebki. Kateri risi so trenutno 
še opremljeni z ovratnico na slov-
enski strani Dinarskega gorstva in 
kaj se dogaja z njimi? Podatkom s 
telemetričnih ovratnic dodajamo tudi 
nekaj podatkov z avtomatskih kamer 
za boljše povezovanje in razumevanje 
življenja risov pri nas. Preko monito-
ringa z avtomatskimi kamerami na 
območju Kočevske kot tudi Notran-
jske sicer spremljamo tudi druge rise, 
ki ne nosijo telemetričnih ovratnic. 
O teh imamo manj informacij, kljub 
temu pa prek tega prepoznavamo 
stanje na nivoju celotne razširjenosti 
risa pri nas.

Ris Katalin je bil spuščen 7. 
marca leta 2020. Ime je dobil po 
romunskem lovcu, ki je v sklopu 
projekta pomembno prispeval k 
odlovom risov. Ris je po izpustu na 
Snežniku odšel v smeri Ilirske Bis-
trice in kmalu prečkal državno mejo 
s Hrvaško. Nato je raziskal okolico 

Gerova in se skozi območje Loškega 
Potoka odpravil na območje Menišije 
in Logaške planote, kjer je vzpostavil 
svoj teritorij. Preko avtomatskih 
kamer smo na tem območju opazili 
tudi rezidentno samico, katero smo 
že dve zaporedni leti (2021, 2022) 
posneli z mladiči, ki imajo rozetast 

vzorec kožuha (kot Katalin), ki je 
pri domačih, rezidentnih risih sicer 
redek. Katalin redno obiskuje tudi 
območje Rakitne in Mokrca, kjer smo 
preko kamer zaznali še eno samico. 
Spremljanje preko kamer je pokazalo, 
da je tudi ona v l. 2022 imela mladiče 
z rozetastim kožuhom, letos poleti pa 

Dva od štirih 
mladičev risinje 
Petre in risa Klifa 
iz leta 2021. 
• FOTO: LAN

HOČEVAR

Risinja Sneška ob prihodu s Slovaške v oboro na Snežniku. 
Njeno ime je kar smiselno, ne? 
• FOTO: MARUŠA PROSTOR

Manca Velkavrh, Lan Hočevar,
Urša Fležar, Jaka Črtalič, Maja Sever

Preko telemetrije 
spremljani risi na 
slovenski strani Dinaridov
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so jo s tremi novimi mladiči opazili 
mimoidoči sprehajalci. 

Ris Blisk je bil prav tako odlovl-
jen v Romuniji, poimenovali pa so ga 
učenci OŠ Dragotina Ketteja Ilirska 
Bistrica. Blisk namreč lovi iz zasede 
in skoči na srno tako hitro kot … ris. 
Po izpustu 17. maja 2022 na območju 
Snežnika je odšel v smeri primorske 
avtoceste, vendar je ni prečkal, 
temveč je naredil krog proti meji s 
Hrvaško ter se nato vrnil na Javornike. 
Preko monitoringa z avtomatskimi 
kamerami med leti 2021 in 2023 
je bila na tem območju zabeležena 
samica risa, s katero se je Blisk na 
Javornikih tudi posnel na isti lokaciji.

Sneška je bila zadnja od risov
 a prva samica, ki je bila doseljena 
na območje Dinaridov tekom pro-
jekta LIFE Lynx. Ime so predlagali 
člani lokalnih posvetovalnih skupin, 
in sicer po območju, kjer je bila 26. 
aprila 2023 izpuščena - Snežniku, 
ter po državi odlova (Slovaški). Po 
raziskovanju območja med Blokami 
in Kočevjem se je odpravila proti 
Rakitni, kjer sta se že srečala s Katali-
nom. Njeno iskanje teritorija se lahko 
še nadaljuje, saj je na območju, v 
katerem se trenutno nahaja, že pris-
otna teritorialna samica. Po pravilih 
risjega življenja, kot ga poznamo, se 
teritoriji samic med sabo namreč ne 
prekrivajo.

Bolj jugovzhodno, na območju 
med Kočevjem in Osilnico, nosita 
telemetrično ovratnico dva rezidentna 
risa. Risinja Petra nas je leta 
2021 presenetila, ko smo jo preko 
avtomatskih kamer na posnetku 
zabeležili s kar štirimi mladiči, samci, 
ki so vsi preživeli svojo prvo leto živl-
jenja. Starost risinje Petre je ocenjena 
na 7-8 let, velikost njenega teritorija 
pa meri okoli 230 km2. Njena prva 
ovratnica je zaradi okvare predčasno 
nehala delovati. Splet naključij pa 
nam je omogočil, da smo jo ponovno 
odlovili in ji aprila 2023 nadeli novo 
delujočo ovratnico. Ob tej priliki je 
ultrazvok pokazal, da je breja z dvema 
mladičema, ki ju je skotila v sredini 
maja 2023. V letu 2022 risinje Petre 
nismo zaznali z mladiči.

Genetske analize so potrdile pred-
videvanja, da je oče štirih mladih 
risov iz leta 2021 ris Klif.  Del njego-
vega teritorija se prekriva s Petrin-
im, ocenjen pa je na 293 km2. Ob 
odlovu je ultrazvok Klifovega srca 
pokazal šum na srcu, ki je verjetno 
posledica parjenja rezidentnih risov 
v sorodstvu. Kljub temu se očitno 
uspešno pari z risinjo Petro, morda 
pa tudi z dodatno samico, ki smo jo 
prek kamer zabeležili v sosednjem 
teritoriju risinje Petre. Ker smo v 
času parjenja na istih lokacijah kot 
omenjeno samico s foto-pastmi pos-
neli tudi enega izmed potomcev risa 
Goruja (iz legla v l. 2020), pa obstaja 
možnost, da je on oče mladičev, ki 
so bili kasneje posneti z omenjeno 
samico.

Enega od omenjenih Petrinih štirih 
mladičev smo opremili s telemetrič-
no ovratnico pozimi 2022 in ga 
poimenovali ris Bor. Ob odlovu je 
bil star devet mesecev in tehtal 10,5 
kg, kar je za risa te starosti običajna 
teža. V iskanju svojega teritorija je 
najprej odšel proti Mali Gori nad Rib-
nico, kjer se je verjetno srečal z risom 
Gorujem, ki ima tam vzpostavljen 
teritorij. Ta ga je najverjetneje spodil 

proti Kočevskemu Rogu, kjer pa prek 
kamer zaznavamo tudi teritorialnega 
samca, zato je po nekaj tednih ris 
Bor odšel v smeri proti Hrvaški in 
si vzpostavil 110 km2 velik teritorij 
nad reko Kolpo, v okolici Podlesja, 
Podsten, Morave in Lapinj.

Spremljanje risov nam pri doselitvah 
omogoča razumevanje, kako velika 
območja risi potrebujejo, kako daleč 
potujejo v iskanju teritorija, koliko 
mladičev imajo lahko v enem leglu, s 
čim se prehranjujejo pa tudi razume-
vanje njihovih socialnih stikov in 
njihovo uspešnost pri razmnoževan-
ju. Skozi projekt smo o risih izve-
deli veliko novega. Upamo, da bodo 
doselitve risov v okviru projekta LIFE 
Lynx čim bolj doprinesle k genets-
ki pestrosti ter zmanjšale stopnjo 
parjenja v sorodstvu. Dolgoročen cilj 
je povezati Dinarsko populacijo z JV - 
Alpsko z namenom povečanja preto-
ka genetskega materiala. To namreč 
igra ključno vlogo pri vzpostavljanju 
stabilnosti obeh populacij te največje 
evropske mačke pri nas.

 DOBRO JE VEDETI

Ris Blisk ob izpustu, opremljen s telemetrično ovratnico GPS.
• FOTO: VEDRAN SLIJEPČEVIĆ
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NAGRADNO GESLO KRIŽANKE V PREJŠNJI ŠTEVILKI JE BILO: OKROG DOLINE
NAGRADE 3 X PRIJAVNINA ZA TRADICIONALNI POHOD OKROG LOŠKE DOLINE  JE PODARIL JAVNI ZAVOD SNEŽNIK LOŠKA 
DOLINA.
NAGRAJENCE SMO IZŽREBALI 11.10. 2023 IN JIH OBVESTILI, DA JIH NAGRADA ČAKA NA STOJNICI PRED ZAČETKOM POHODA!
NAGRADO JE PREVZELA DOMINIQUE TEREZA BRAAKMAN,  KOZARIŠČE 65, 1386 STARI TRG PRI LOŽU.
OSTALI DVE NAGRAJENKI  LAHKO »TOLAŽILNO« NAGRADO, RUTICO POHOD PO LOŠKI DOLINI, PREVZAMETE V TIC LOŽ
(ODPRTO OD PONEDELJKA DO PETKA MED 10. IN 15. URO).
NAGRAJENKI: ALMA PETRIČ, VRHNIKA PRI LOŽU 30, 386 STARI TRG PRI LOŽU IN NEVENKA ŠOŠTARIĆ, OGRADE 32, 1386 STARI 
TRG PRI LOŽU 

NAGRADE V TOKRATNI ŠTEVILKI PODARJA LIFE LYNX.

1. NAGRADA: BOMBAŽNA VREČKA Z BRISAČO, NA KATERI JE NATISNJENO AKADEMSKO DELO SLIKARKE KARMEN BAJEC, 
PROJEKTNA MAJICA
2. NAGRADA: BOMBAŽNA VREČKA S PROJEKTNO MAJICO
3. NAGRADA: ZIMSKA KAPA IN BLOKEC

Pravilna rešitev križanke je geslo, ki izhaja iz oštevilčenih kvadratkov in ga vpišete v polje za rešitev.
Rešitev napišite na dopisnico in jo s svojimi podatki (ime, priimek in naslov) do  5. 12. 2023 pošljete na naslov uredništva 
Obrh ali pa rešitev s svojimi podatki pošljite po e-pošti na: obcina@loskadolina.si (iz enega e-naslova bo upoštevana 
ena rešitev).

KRIŽANKA



V OBRHU JE PROSTOR
TUDI ZA VAŠ OGLAS! 

Več na spletni strani: 
www.loska-dolina.si. 
Za več informacij nam 
pišite na:

obcina@loskadolina.si!



• MOJ OBRH •

levo: Zajtrk z Obrhom
• FOTO: TONE TURŠIČ

desno: Tudi muce berejo Obrh
• FOTO: HELENA P. JARM

Ivo Sedláček in Jiří N. Jelínek (skupina Fekete 
Seretlek) na češkem festivalu Nekropolis
• FOTO: PAVOL SMOLÁRIK

Z Obrhom na 28. reviji
lutkovnih gledališč v Reki
• FOTO: TINES ŠPIK

Franc Cigut - Zverina in Refika 
Demirović z Obrhom na pohodu 
po Loški dolini
• FOTO: EDO ŠEGA

levo: Zajtrk (najobetavnejša 
skupina na festivalu slovenskega 
šansona) in organizatorji 
festivala Plavajoči grad v Pragi
z Obrhom
• FOTO: MATIJA SOLCE




